
Четвъртък
25 март 2010, брой 57 (4868)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6
Ръстът в 
кредитирането 
се забавя
Лошите кредити все още не 
са опасни, каза Атанасиос 
Куцопулос, гл. изп. директор 
на Банка Пиреос България

Новини ▶ 8-9

Брюксел плаши със 
санкции и заради 
заменките на земи

USD/BGN: 1.46636 

+1.36% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.33380

    -1.34%
Българска народна банка

Sofix: 418.64

    -0.78%
Българска фондова борса

BG40: 116.23

-0.56%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Свят ▶ 10
МВФ ще помага 
за спасяването на 
Гърция   
Германия и Франция са 
на различни позиции за 
помощта на фонда към 
закъсалите страни от евро-
зоната. ЕС търси механи-
зъм, който да гарантира 
финансовата стабилност на 
еврозоната

Мирослав Найденов, министър   
на земеделието и горите
▶

Коментар ▶ 2
Когато 
банкоматът 
спре да пуска
Този мрачен сценарий 
може да стане факт, ако 
министрите продължа-
ват да хитреят и да си 
прехвърлят топката на 
отговорността с финан-
совия министър Симеон 
Дянков

Новини ▶ 7
Договорът за АЕЦ 
“Белене” вероятно 
ще се удължи

Поръчана е цялата инста-
лация за първи и втори 
блок на атомната централа, 
твърдят от Националната 
електрическа компания

Интервю ▶ 20
До края на 2010 г. 
ще разплатим 
300-400 млн. лв.

Чакаме одобрението на 
ЕК за прехвърляне на пари 
в рамките на програмата 
“Регионално развитие”, 
каза Лиляна Павлова, зам.-
министър на регионалното 
развитие и благоустрой-
ството

Инвеститор ▶ 12
Фондове за имоти 
съкращават 
инвестициите
Мениджърите на  
АДСИЦ очакват насто-
ящата година да бъде 
по-тежка от миналата. 
Цените на имотите ще 
задържат сегашните 
си равнища и няма да 
падат повече

ШОК И УЖАС 
В ТУРИЗМА

Евентуалното премахване на преференциалната ставка от 7% ДДС 
за туризма предвещава огромни загуби за бранша  ▶ 4-5
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Печеливш
каролин Маккол

Губещ
дитер цетше

Изпълнителният директор на издателска група Guardian 
Media Group Каролин Маккол поема управлението на британ-
ската нискобюджетна авиокомпания easyJet. С назначението 
на Маккол завършва цикълът от промени в мениджмънта на 
компанията. Тя обяви, че ще се съсредоточи върху изгражда-
нето на лидерски позиции на easyJet на ключови европейски 
летища, както и разработване на прост оперативен модел.

Германската автомобилна компания Daimler с главен изпъл-
нителен Дитер Цетше ще плати 185 млн. USD, за да уреди 
споразумение по разследване за корупция. Компанията е 
обвинена, че е платила десетки милиони евро подкупи на 22 
чуждестранни правителства. Според прокурорите компа-
нията е предлагала различни подаръци, за да получи договори 
за благоприятни условия.

Сряда
24 март 2010, брой 56 (4867)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6
Съдебната 
система е на 
мушката на ЕК
Случаите на корупция 
бързо да бъдат разследвани, 
обяви говорителят на евро-
комисията Марк Грей

Интервю ▶ 7

До края на 2010 г. 
ще утроим
усвоените европари 

USD/BGN: 1.44673

-0.35%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35190

    +0.36%
Българска народна банка

Sofix: 421.94

    +0.52%
Българска фондова борса

BG40: 116.89

+0.23%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор  ▶ 12-13
Доларът е новият 
властелин  
на пазара  
Неразбориите около Гър-
ция продължават да пота-
пят котировките на един-
ната валута

Инвеститор ▶ 13
КТБ с 18%  
по-висока печалба 
през февруари   
През миналия месец поло-
жителният финансов ре-
зултат на банката достига 
6.2 млн. лв., а през януари 
печалбата беше 5.3 млн. лв.

Томислав Дончев, министър   
по управление на средствата от ЕС
▶

Новини ▶ 8

Ниските приходи 
не спряха „Стройко” 

Над 500 компании ще 
вземат участие в тазго-
дишното изложение. 
Новите фирми, които ще 
бъдат представени, са 
около 12% от заявилите 
участие

Коментар ▶ 3
На съдебния 
фронт  
нищо ново
За да има промяна, ЕК от-
ново препоръчва реформа. 
Поредната. Досега извър-
шените безбройни законо-
дателни промени, включи-
телно на конституцията, 
дадоха някакъв ефект, но 
често минимален

„Лапачите” източили над 
10 млн. лв. ДДС от хазната

 Арестите, които се прове-
доха на територията на Пе-
трич и София, стигнаха до 
финансова банда, която се 
е занимавала с източване 
на ДДС, съобщи министър 
Цветан Цветанов

Новини ▶ 9Новини ▶ 9
Препитват 
победителите в 
търга за ИТ услуги
Министерството на фи-
нансите иска обосновка от 
фирмите заради драстич-
ните разлики с офертите на 
„Информационно обслужва-
не”. Участниците в търга ще 
трябва да обосноват цените 
си до четвъртък, 25 март

АНТИКРИЗИСЕН ХАОС

Голяма част от мерките за справяне с кризата, които предложи правителството, отпаднаха. 
Търсят се нови източници на бързи пари, за да се запълни дупката в бюджета от 1.5 млрд. лв.  ▶ 4-5

Мнения

Антикризисният хаос 
определено не трябва да ни 
изненадва. След като вече 
осем месеца сме свидетели 
на абсурди. Днес се казва 
едно, утре вече е съвсем раз-
лично. Така не се управлява 
държава и особено в период 
на криза. Нужни са истински 
мерки, а не упражнения със 
смешни предложения. 

ива кръстева

Депутатите отново 
станаха за смях, но ние сме 
потърпевшите, защото, 
докато те си играят на 
държавници, гражданите 
ще понесат ударите от 
опитите им. За общество-
то са и по-високите данъци, 
и осигуровките. Играта ще 
бъде лесна за тези, които 
диктуват правилата, и 
трудна за истинските учас-
тници в нея - хората.

Петър иванов

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 София застрашена от 
недостиг на жилища. 
Броят на имотите 
няма да може да задо-

воли нуждите на столица-
та, ако спадът в строител-
ството продължи.

2 Услугите и про-
изводството в 
Европа изненадващо 
отчетоха ръст през 

март. Индексът на делова-
та активност в еврозона-
та нараства от 53.7 пункта 
на 55.5.

3 ArcelorMittal увелича-
ва производството 
на стомана с 67%. До 
2015 г. мощностите 

й ще нараснат до 100 млн. 
тона годишно.

Когато банкоматът 
спре да пуска
Недостатъчна наличност. 
Надписът на монитора на бан-
комата стресира министерски 
чиновник в петък, 26 ноември 
2010 г., и той с неохота си взима 
дебитната карта. Заплатата му не 
е преведена както в предишните 
месеци. След обедната почив-
ка се оказва, че и в картите на 
колегите му няма пари. Никой 
от тях не знае кога ще получат 
отработените си заплати. А на-
ближават Коледа и Нова година, 
когато разходите се увеличават. 
Няколко дни по-късно става 
ясно, че финансовият министър 
не е превел средствата в няколко 
министерства, защото приходите 
в хазната от данъци са катастро-
фално малко, а хиляди фирми 
са фалирали през годината. 
Така чиновниците се оказват 
в ситуация, в която половин 
година по-рано са били рабо-
тещи във фирми в строителния 

бранш, на които държавата им 
дължи пари. Фирмите отдавна са 
хлопнали кепенците, а служите-
лите им теглят от дебитните си 
карти само обезщетенията си за 
безработица. 

Този мрачен сценарий може 
да стане факт, ако министрите 
продължават да хитреят и да си 
прехвърлят топката на отговор-
ността с финансовия министър 
Симеон Дянков. Вместо да пра-
вят това, да започнат да съкра-
щават разходите на ведомствата 
си и да се издължават. Защото, 
ако не го направят след надписа 
на банкомата: „Недостатъчна на-
личност”, подчинените им може 
да бъдат принудени да ползват 
неплатен отпуск или да бъдат 
съкратени.  

Иначе от месеци наред един 
министър твърди: Даваме 

всичко от себе си. Това е изре-
чението, което повтаря Росен 
Плевнелиев, когато отговаря на 
въпроси кога ще бъдат изпла-
тени всичките 200 млн. лв. по 
споразумението със строителни-
те компании. И досега горе-долу 
министърът връзва положението 
с плащанията от 121 млн. лв., 
въпреки че няма да успее да се 
издължи напълно до края на 
март, както е договорено. Както 
се казва: „Едно е да искаш, 
друго - да можеш, а трето - да го 
направиш.” Министърът, че иска 
да се издължи - иска. Нали и той 
е от строителния бранш и няма 
цял живот да е министър. Един 
ден вероятно пак ще работи 
в строителството. Но за да се 
издължи на колегите си, трябват 
пари, а приходите в хазната от 
данъци са по-малко и дефици-
тът, който досега се е оформил, е 
около 1.5 млрд. лв.     

Този сцена-
рий може да 
стане факт, 

ако министрите 
продължават да 
си прехвърлят 
топката на  
отговорността

коментар

Строителите се надяват, че ще имат работа заради изграждането на пътища, за които се плаща от еС СНИМКА МАрИНА АНГЕловА▶

красимира Янева  
kianeva@pari.bg
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Мерките - добра и лоша новина

Четвъртък 25 март 2010  pari.bg

коментар

Похвално е, че пра-
вителството осъзнава 
проблема с нарастващия 
бюджетен дефицит и 
обсъжда фискални мер-
ки, които да адресират 
проблема. Това е добрата 
новина - ако пакет има и 
той бъде приет, няма да 
фалираме и да тръгнем 
към гръцки сценарий и 
удължаване на рецесията.

Има и лоша новина оба-
че. И тя е, че в пакета от 
мерки, които се обсъждат, 
под 20% са мерките за 
ограничаване на държав-
ните разходи. Над 50% 
от мерките са свързани 
с увеличаване на данъ-
ци (ДДС и данък лукс), 
а останалите мерки са 
свързани с повече прихо-
ди - основно еднократни 
приходи от продажби и 
приватизация.

Защо казвам, че това е 
лоша новина? По няколко 
причини.

Първо, защото това 
означава, че тежестта от 
приспособяването на бю-

джета към кризата ще се 
прехвърли върху частния 
сектор и потребителите. 
И без това тежко постра-
далият частен сектор ще 
трябва да понесе още 
тежест. Това едва ли 
ще му се отрази много 
позитивно.

След доклада

pari.bg реплики

Въпреки съобщените от 
България случаи на кон
фликт на интереси в докла
да на ЕК има критики срещу 
Сметната палата, която 
не актуализира система
тично декларациите на ми
нистрите и депутатите. 
Това звучи обезкуражава
що. Щом Сметната пала
та не си върши работата, 
какво остава за нас.

Петев

идеята за данък лукс не 
е чак толкова лоша. Все 
пак е крайно време да започ
не инвентаризация на сер
гията. Ефект ще има, но са
мо ако е всеобхватна. Раз
следване не само на частни
те сделки и имущества, но 
и тези на фирмено равни
ще, стриктно прилагане на 
Закона за защита на конку
ренцията и зверска ревизия 
на сделките с обществени 
и общински ресурси. Иначе 
си правим само гаргара.

Стефан

Време е полицията да 
направи и акция ЗЯПАЧИ
ТЕ  така и така зяпаме от 
месеци в екрана и вестници
те за информация, че някой 
е осъден. И тази “акция” 
“Лапачите” ще бъде като 
всички други преди нея 
 медийна пушилка.

Скептик

▶

▶

▶

▶ Съдебната система може да се самореформира само 
в определена степен и без диалог между съдебната 
власт и народното събрание такава реформа няма 
как да се случи. Така главният прокурор Борис Велчев 
отговори на призива на премиера Бойко Борисов съдеб-
ната система да се самореформира  СнИмКА мАРИнА АнгЕЛоВА

цитат

Вече се разпоредих 
темата за хонорара на 

Ахмед Доган да бъде включена 
в дневния ред на комисията

Число на деня

4.774
млн. души е населението в трудоспособна възраст в 

България в края на 2009 г.
▶ димо Гяуров, председател на Комисията за борба с 

корупцията в нС

По-добри-
ят вариант 

е управлява-
щите да сложат 
акцента върху 
реформите и на-
малеяването на 
разходите

Второ, защото публични-
ят сектор - който е печал-
но известен със своята не-
ефективност - няма въоб-
ще да усети кризата. За да 
го предпазим от кризата, 
ще продължим да товарим 
бизнеса и потребителите. 
Ако в криза не можем да 
задвижим реформите в 
неефективния публичен 
сектор, питам се кога ли 
въобще ще можем?

Трето, не бива да пропус-
каме и по-дългосрочните 
ефекти - след възстано-
вяването. Изследванията 
показват, че има значение 
как се запълва дупката в 
бюджета. Фискално прис-
пособяване, което основно 
разчита на повишени да-
нъци, не е трайно и влияе 
негативно на икономиката. 
Обратно, според анализи-
те успешните модели на 
фискално приспособяване 
са тези, при които поне 
80% е делът на намалени-
те разходи.

Много хора - особено 
тези, които работят в 
публичния сектор, ще 

кажат, че е трудно и 
невъзможно да се намаля-
ват разходи. Практиката 
в други страни обаче 
показва, че са възможни 
и реформи в разходите, 
които са многократно по-
тежки, отколкото необхо-
димите на България. Има 
страни, които са намалили 
разходите си с почти 15% 
от БВП. Естония минала-
та година покри дупка в 
бюджета в размер на над 
9% от БВП. За сравнение 
България има нужда да 
покрие около 3% от БВП.

В крайна сметка по-до-
брият вариант е управля-
ващите да сложат акцента 
върху реформите и нама-
леяването на разходите. 
Пенсионна и социална 
система, здравна система, 
полиция и армия, адми-
нистрация, железници, 
енергетика и т.н. - всички 
те се нуждаят от реформа, 
която може да спести и 
разходи. Като ще се правят 
непопулярни неща, поне 
те да са правилните неща 
с дългосрочен положите-
лен ефект.

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”
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Ако се пристъпи към про-
мяна на ДДС, туристиче-
ският бранш ще е сред най-
пострадалите, коментираха 
пред в. “Пари” водещи ме-
ниджъри и експерти. Нова-
та идея на правителството 
попари положителните им 
очаквания за слаби ръстове 
през 2010 г. Ако ДДС ста-
не 22%, това ще увеличи 
оперативните им разходи, 
а най-голямото притесне-
ние в сектора е, че може 
да се увеличи или дори да 
се премахне специфичната 
за бранша ставка от 7% за 
пакетите за чужденци.

Чакат ни анулирания и 
провалени записвания, 
обърква ни се ценообра-
зуването за 2011 г. и ще 
претърпим огромни загуби 
в дългосрочен план. Това е 
картината, която си пред-
ставят от бранша, мислейки 
за резултатите от евентуал-
но увеличаване на косвения 
данък. 

Като домино
С вдигането на ДДС се 
задвижва домино ефект за 
туризма. Заради по-високия 
косвен данък браншът ще 
има и по-високи оператив-
ни разходи за консумативи-
те, без които не може - ток, 
вода, храна и т.н. Това ще го 
принуди да увеличи цените 
си, с което офертите за по-
чивка в България губят едно 
от конкурентите си предим-
ства. Докато в съседните 
държави намаляват цените, 
ние ще трябва да ги увели-
чаваме, как да привлечем 
туристи, питат работещите 
в сектора. Сега текат ран-
ните записвания за лятото 
и при подобен сценарий 
те ще бъдат провалени, ко-
ментира за в. “Пари” Донка 
Соколова, председател на 
Българската асоциация на 
туристическите агенции.
От друга страна, вече под-

Браншът може да изгуби 
минимум 50 млн. EUR  
от провалени заявки

Донка Соколова, 
председател на Българската 
асоциация на туристическите 
агенции

и какво ще се случи с пре-
ференциалната ставка от 
7% за пакетите за чуждес-
транни туристи. Досега не 
се е обсъждало дали и тя ще 
бъде увеличена с 2%, или 
пак ще се лансира идеята 
за изравняването на ДДС за 
всички услуги в сектора. От 
индустрията досега настоя-
ваха дори за намаляване на 
косвения данък, а ако пра-
вителството реши, че иска 
да увеличи и преферен-
циалните 7% за туризма, 
вълната от недоволство ще 
е още по-голяма. 

Сигурно е само  
несигурното
В туризма се работи с ед-
на година напред. Сега 
предстои да се подготвят 
и каталозите с оферти за 
следващата година. Какъв 
ДДС обаче да се заложи - 20 
или 22%? Дори и сега да се 
направи корекция на данъка 
и да се обещае, че тя ще 
трае само една година, от 
туристическия бранш вече 
не вярват на правителство-
то, което всеки ден променя 
решенията си и антикри-
зисните си мерки.  

Кабинетът не трябва да 
предприема пожарникарски 
мерки от днес за утре, в 
туризма се работи година 
напред, възмущава се Пан-
ковски. Как да вярваме на 
финансовия министър, пита 
той. Единственото ясно не-
що е, че всичко е объркано. 
Затова и туристическите 
босове призовават - не пи-
пайте ДДС. 

писаните договори по вре-
ме на световните туристи-
чески изложения не може 
да бъдат предоговорени, 
като се начисли нов, по-ви-
сок ДДС или като се вземе 
предвид поскъпването на 
консумативите. Така загу-
бите ще бъдат за сметка 
на бранша. При положе-
ние че годишните приходи 
от чуждестранен туризъм 
възлизат на 2.5 млрд. EUR, 
с данъчните промени мо-
жем да очакваме загуби 
от минимум 50 млн. EUR, 
прогнозира за в. “Пари” 
Любомир Панковски, изп. 
директор на “Алма Тур”. 

Да режем от  
опашката
Разходите за туризма ще се 
увеличат, бизнесът ще търси 
варианти как да ги компен-
сира. Единият от тях е да се 
увеличат цените, друг - да 
се освобождават служители. 
Това ще доведе до понижа-
ване на качеството на пред-
лаганата услуга и ще има 
негативен ефект върху сезо-
на през 2011 г., коментира за 
в. “Пари” Румен Драганов, 
директор на Института по 
анализи и оценки в туризма. 
Той допълва, че очакванията 
секторът да излезе от криза-
та през тази година може да 
бъдат саботирани с новия 
ДДС. Негативният ефект ще 
е дългосрочен. 

Блажените 7%
От сектора се притесняват 

2.5
▶ млрд. eUR са  
годишните приходи  
от чуждестранен  
туризъм у нас

Това лято новите хотели по Черноморието може да останат празни заради                                            по-висок ДДС снимка емилия костадинова▶

Сега те-
кат запис-

ванията за лет-
ния сезон и ако 
кажем, че ис-
каме по-високи 
цени, браншът 
ще изгуби

Енергийните цени с малки 
шансове да бъдат замразени
Това не е удачна 
антикризисна мярка, 
след време ще стру-
ва по-скъпо, смятат 
експерти

Енергийният регулатор не 
може да замрази цените на 
ток, парно, газ и вода, за-
щото няма законово пра-
во. В правомощията ни е 
единствено да се намесим 
по факторите, свързани с 
разходите на енергийните 
компании, които влияят вър-
ху цените, обясни шефът на 
ДКЕВР Ангел Семерджиев. 
Той бе поканен на заседание 
на тристранката, тъй като 
в пакета от антикризисни 
мерки на синдикатите и ра-
ботодателите се предлага 
замразяване за 9 месеца на 
енергийните цени.

влияние
Тази част от цената, която е 
свързана с външните пазари, 
като купуването на приро-
ден газ, е в ръцете на прин-
ципала на Булгаргаз, обясни 
Семерджиев. Единствено 
БЕХ и Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма можели да вземат 
в този случай решение за 
задържане на цените. От 1 

април цената на природния 
газ предстои да се повиши 
с около 15%, припомни Се-
мерджиев. Това увеличение 
е единствено в резултат на 
външни фактори - цени на 
международните пазари и 
курсът долар-евро. Булгар-
газ настояваше за над 20% 
ръст на цената на синьото 
гориво, което съществено 
ще оскъпи парното и то-
ка от когенерации. ДКЕВР 
обаче даде инструкции на 
газовата компания да свие 
разходите си и заяви, че 
повече от 15% увеличение 
няма да разреши.  Подоб-
ни инструкции да намалят 
и отложат разходи имат и 
електроразпределителните 
дружества, които настояват 
за увеличаване на тока от 1 
юли. Целта е от средата на 

годината да има минимално 
увеличение на електроенер-
гията.

Мнение
Замразяването на енергий-
ните цени не е най-удачната 
антикризисна мярка, е мне-
нието на енергийни експер-
ти. Булгаргаз е обвързан с 
договори и ако от 1 април 
синьото гориво не поскъп-
не, някой трябва да поеме 
разликата. Това отново ще е 
държавата, която сега мисли 
какви антикризисни мерки 
да предприеме, казва Камен 
Колев, зам.-председател на 
БСК. Според него на след-
ващ етап поскъпването на 
газа ще избие като още по-
голямо и моментът отново 
може да не е удачен. 

Мила Кисьова

Промяната на ДДС не 
с 2%, дори и с 1% ще е 
убийствена за турис-
тическия бранш. Ние 
ще бъдем принудени 
да си увеличим цените 
на пакетите за лятна 
почивка в България, 
което масово ще отка-
же туристите да идват 
у нас. 

В Гърция цените и 
сега са ниски. Сега 
текат записванията 
за летния сезон и ако 
кажем, че искаме по-
високи цени, браншът 
ще изгуби. А какво 
правим с договорите за 

Ще бъдем принудени 
да увеличим цените

август, които отдав-
на са подписани и са 
уточнени последните 
детайли? Разходите 
трябва да бъдат за 
сметка на чуждестран-
ните ни партньори и 
ще има масови анула-
ции. 

Морският туризъм 
формира 70% от 
приходите на бранша. 
Те имат важен дял и в 
държавния бюджет, т.е. 
може да помогнат по 
време на криза. Държа-
вата обаче, вместо да 
се погрижи за туризма, 
се опитва да го убие. 

Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg

Ще накараме енергийните компании да свият разхо-
дите си, заяви Ангел Семерджиев
▶

снимка марина ангелова
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Строителни компании са получили 
само 121 млн. лв. от държавата
Повечето от фирмите 
са приели 10% 
отстъпка

Малко над половината от за-
дълженията на регионално-
то министерство и Агенция 
“Пътна инфраструктура” 
към строителни компании 
вече са изплатени. Точната 
сума, преведена на 89 фир-
ми, е 121.6 млн. лв., съобщи 
министър Росен Плевнели-
ев. Повечето от тях са при-
ели да намалят вземанията 
си с 10%. Министерство-
то и пътната агенция имат 
дългове към 226 компании 
на обща стойност около 200 
млн. лв. До дни ще бъдат 
платени още около 5 млн. 
лв. на 40 малки и средни 
фирми, като сумите за тях 
ще са между 100 000 лв. и  
1 млн. лв., съобщи минис-
тър Плевнелиев.
 
Задължения
Бързото разплащане с фир-
мите е най-важната анти-
кризисна мярка, която мо-
же да предприеме прави-
телството, коментираха от 
Камарата на строителите. 
Регионалното министер-
ство за нас е отличник, но 
настояваме за бързо изпла-
щане на задълженията по 
график, за да може фирми, 
които не са пред фалит, да 

отложат плащанията си към 
банки, каза Симеон Пешов, 
председател на Камарата на 
строителите в България. По 
данни на камарата над 400 
млн. лв. са задълженията на 
държавата към строителни 
компании.

От браншовата органи-
зация съобщиха, че 19 
млн. лв. от дълговете на 
Предприятието за упра-
вление на дейностите по 
опазване на околната сре-
да (ПУДООС) са изпла-
тени. Общият размер на 
задълженията му са 45.5 
млн. лв. 

Най-големият длъжник 
е министерството на тру-
да. По програма “Красива 
България” и Социално-
инвестиционния фонд са 
фактурирани дейности за 
32 млн. лв., за които ми-
нистърът на труда тряб-
ва да разпореди да бъдат 
платени. Не виждаме раз-
биране от министър Тотю 
Младенов, финансови-
ят министър му казва да 
ни плати от средствата 
за капиталови разходи на 
министерството, а той не 
иска, каза изпълнителният 
директор на Камарата на 
строителите в България 
Иван Бойков. 

Военното министерство 
не е платило 10 млн. лв. на 
строителните фирми през 

миналата седмица, както 
е било обещало. Парите 
са преведени от Минис-
терството на финансите в 
СЕБРА (Система за елек-
тронни бюджетни раз-
плащания на бюджетните 
организации), но военно-
то ведомство се пазари с 
фирмите за 10% отстъпка, 
обясни Бойков.
 
ДДС
Увеличаването на ДДС с 
2% ще засегне най-вече 
крайните потребители и 
не толкова строителните 

компании, коментираха 
от камарата. По-високият 
данък обаче ще оскъпи 
продукцията на частните 
инвеститори. Повечето от 
строителните фирми били 
регистрирани по ДДС и за 
тях е по-важно той да се 
връща в законовия срок. 
Парите, които се очакват в 
нашия бранш, са главно от 
еврофондове по оператив-
ни програми. Строителите 
с добър оборот няма да 
пострадат, обобщи Симе-
он Пешов.

Красимира ЯневаТова лято новите хотели по Черноморието може да останат празни заради                                            по-висок ДДС снимка емилия костадинова▶

снимка марина ангелова

Преговори  
безкрай
Вдигане на ДДС с 2% - най-
вероятно “да”, защото ще 
осигури най-бързо средства 
в бюджета.

Данъчна амнистия за не-
регламентирани доходи - 
по-скоро “не”.

Увеличаване на плоския 
10% данък - твърдо “не”.

Въвеждане на данък лукс 
- на кантар заради неясния 
ефект върху бюджета.

Още рязане на разходите 
на държавните ведомства 
- по всичко личи, че ще се 
наложи, но без да се пипат 
звената, които работят с 
европарите.

Така се очертават засе-
га най-възможните прави-
телствени антикризисни 
мерки. 

Кабинет
Новината за тях дойде не 
от поредните преговори в 
тристранката вчера, а от 
проведеното все пак за-
седание на кабинета. Без 
министър-председателя 
(който беше в Кувейт) и 
без финансовия министър 
(който беше на заседанието 
на тристранката) вицепре-
миерът Цветан Цветанов 
събра министрите, за да 

обсъдят антикризисните 
мерки на кабинета и тези 
на социалните партньори. 
Днес кабинетът отново ще 
обсъжда как най-бързо и 
ефективно да бъдат намере-
ни 1.5 млрд. лв. за запълва-
не на бюджетния дефицит.

Тристранка
Стара песен на нов глас. 
Така пък вървят вече тре-
ти ден преговорите между 
синдикати и работодатели от 
една страна, и финансовия 
министър - от друга. Извест-
ните предложения на соци-
алните партньори вчера са 
били обсъждани с експерти 
от различните министерства 
и държавни комисии.

Най-важните мерки как 
бързо да се намери фи-
нансиране за бюджетната 
дупка от 1.5 млрд. лв. не са 
обсъждани.

Преговорите продължа-
ват в петък, защото утре 
след заседанието на Ми-
нистерския съвет финансо-
вият министър и премиерът 
заминават за Брюксел. Ще 
се срещаме и в събота, и в 
неделя, заявиха социалните 
партньори.

Мила Кисьова

 До 12 юни трябва да бъде готов пътният възел 
Драгалевци, каза Симеон Пешов - президент на стро-
ителната компания "Главболгарстрой". Той и минис-
тър Росен Плевнелиев провериха докъде е стигнало 
строителството  

▶
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Кредитирането отново 
забавя ход. Това показва 
последната статистика на 
БНБ. Разцветът при креди-
тирането отдавна отмина, а 
след като през първия месец 
на годината имаше леко 
раздвижване, през февруари 
нещата отново боксуват. 
Според данните на наци-
оналната банка фирмено-
то кредитиране се развива 
най-зле, най-голям ръст пък 
има при ипотечните заеми. 
Едновременно с това от 
БНБ отчитат и увеличение, 
но то е в негативна посока. 
През февруари има нов скок 
на лошите и преструктури-
раните заеми. 

Жилищното креди-
тиране е начело
Общият размер на кредити-
те, отпуснати през февруа-
ри, е 50.6 млрд. лв., показва 
статистиката на национал-
ната банка. Това е увели-
чение от 2.7% на годишна 
база. В сравнение с януари 
обаче обемът на кредитира-
нето през февруари забавя 
годишния темп на растеж с 
0.5%. През първия месец на 
2009 г. той е бил 3.2%. 

Домакинствата са взе-
ли заеми на стойност 19.0 
млрд. лв., което е ръст от 
5.6% на годишна база. В 
същото време обаче тем-
път им на прираст не се е 
променил в сравнение с 
януари, когато той също е 
бил 5.6%. От статистиката 
на БНБ става ясно, че най-
добре се развива жилищно-
то кредитиране, следвано от 
потребителското. Ипотеч-
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Ръстът на  
кредитирането 
отново се забавя
Лошите и преструктурирани заеми в портфей-
ла на банките се увеличават до 12.22%

Нарастването в жилищ-
ните кредити се дължи 
както на атрактивните 
цени на недвижимите 
имоти в момента, така и 
от ликвидността, която 
банките успяха да наберат 
и сега може да използват, 
за да отпускат заеми. През 
2010 г. жилищните заеми 
ще  са един от сегментите, 
които ще движат ръста на 
кредитирането.

Забавянето на ръста на 
корпоративното креди-
тиране е логично с оглед 
на бизнес средата. Много 
фирми са отложили инвес-
тиционните си намерения 
и по-малкото нови жизне-
способни проекти водят до 
намаление на новоотпус-
натите кредити за бизнеса. 
Очакванията ни са за сил-

Мнение

Забавянето при бизнес 
кредитите е логично

Асен Ягодин, 
изпълнителен директор  
на Пощенска банка

ното кредитиране се уве-
личава с 9.1% през втория 
месец на годината, когато 
финансовите институции 
са отпуснали жилищни за-
еми на стойност 8.4 млрд. 
лв., показват данните на 
БНБ. Месец по-рано ръстът 
при ипотечните кредити на 
годишна база беше 8.6%. 
Потребителските кредити 
пък са втори в класацията 
по обеми на кредитиране. 

Най-зле е положението при 
бизнес кредитирането. Тем-
път на растеж при него през 
февруари е 0.6%. За първия 
месец на годината бизнесът 
е взел заеми за 30.7 млрд. лв. 
Месец по-рано БНБ отчита 
прираст от 1.3%, а преди 
година - 2.3%. 

Умерен оптимизъм
Въпреки слабото развитие 

на кредитирането банке-
рите остават оптимисти. 
Според повечето от тях 
през тази година ще има 
ръст, който обаче няма да 
достигне нивата отпреди 
кризата. Периодът, за кой-
то банковите мениджъри  
очакват подобрение, е вто-
рата половина на годината. 
Според тях ръстовете при 
ипотечното кредитиране ще 
са най-големи. Причината 
за това е, че този вид заеми 
са най-сигурни заради дъл-
гия период на изплащане и 
обезпеченията.  

За фирменото кредитира-
не също има положителни 
очаквания. Тихомир Тошев, 
изпълнителен директор на 
„КредитЦентър”, посочи 
пред в. „Пари”, че през 
тази година очаква между 
10 и 15% ръст на бизнес 

кредитирането. Увеличе-
ние от 5% пък прогнозира 
преди време Емил Вучков, 
директор „Продуктова и 
пазарна политика” в МКБ 
Юнионбанк. 

Лошите кредити
Освен забавяне на креди-
тирането статистиката на 
БНБ показва и ръст при 
лошите и преструктури-
раните кредити. В края на 
февруари процентът им е 
12.22. За един месец те 
нарастват с 0.67%. Най-
много са просрочията при 
потребителските кредити 
- 13.58%. Лошите бизнес 
кредити са 11.85%, а необ-
служваните ипотечни за-
еми са най-малък процент 
- 11.64%, показват данните 
на БНБ. 

Радослава Димитрова

но представяне на жилищ-
ните кредити и кредитните 
карти за домакинствата. 

При фирмите акцентът 
ще падне върху обо-
ротното финансиране и 
ефективното управление 
на паричните потоци, като 
отчитаме засилен интерес 
и към факторинг услугите. 

Тенденция при бизнес 
кредитирането може 
да се окаже финанси-
рането по европейски-
те проекти

Господин, Куцопулос, 
според статистиката 
на БНБ за кредитните 
показатели най-голям 
ръст има при жилищни-
те кредити. На какво се 
дължи това увеличение 
и ще продължи ли през 
следващите месеци? 

- Моментът е отличен за 
инвестиции в недвижимо 
имущество, защото цените 
на имотите са на по-дос-
тъпни нива. Недвижимите 
имоти са сигурна инвес-
тиция в дългосрочен план 
и банките са склонни да 
финансират такива сдел-
ки. Първите признаци за 
подобрение на макроико-
номическата ситуация да-
доха възможност не само 
да се предлагат, но и да се 
популяризират по-активно 
кредитните продукти. 

Данните на БНБ по-
казват, че годишният 
темп на прираст при 
бизнес кредитирането е 
0.6%, а през януари е бил 
1.3%. Защо се наблюдава 
намаление и какви са 
очакванията ви за разви-
тие на корпоративното 
кредитиране?

- Позитивната тенденция 
на растежа на годишна база 
е важна и трябва да имаме 

▶

▶

Лошите кредити  
още не са опасни

предвид това. Безспорно 
банките продължават да 
подкрепят своите клиенти 
и съществуват проекти и 
компании, които доказват, 
че е възможно да бъдат фи-
нансирани. Бизнес креди-
тирането ще продължи своя 
позитивен растеж в следва-
щите месеци, като се има 
предвид, разбира се, расте-
жът на БВП на страната.

Какви ще са тенденци-
ите за кредитирането 
през тази година?

- Най-търсените продукти 
ще са кредитите за оборотни 
средства - те ще помогнат 
на компаниите по бърз и 
ефективен начин, особено 
след като експортноори-
ентираните предприятия 
започнаха да увеличават 
своята продукция. Друга 
тенденция може да се окаже 
финансирането по европей-
ските проекти, когато се 
очаква бенефициентът да 
има собствени ресурси. В 
Банка Пиреос България сме 
разработили няколко схеми 
за подкрепа на компаниите, 
които кандидатстват за фи-
нансиране от европейските 
фондове.

има ново увеличение на 
лошите кредити. Как ще 
го коментирате?

- Нивата на лошите кре-
дити не са опасни за банко-
вата система - българските 
банки имат достатъчно бу-
фери. 

Радослава Димитрова

▶

▶
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Споразумението с “Атомстройекспорт” за 
АЕЦ “Белене” вероятно ще бъде удължено
НЕК: Поръчана е 
практически цялата 
инсталация на първи 
и втори блок

Договорът между НЕК и 
“Атомстройекспорт” за АЕЦ 
Белене вероятно ще бъде 
удължен с три месеца. Така 
правителството също ще 
може да забави отговора си 
на руското предложение за 
заем от 2 млрд. EUR. 

Политическо  
замразяване
Удължаването може да стане 
след санкция на министъра 
на икономиката и енергети-
ката и се осъществява между 
Националната електрическа 
компания и “Атомстройекс-
порт”. По данни на НЕК 
споразумението изтича на 
31 март. В момента енер-
гийният министър Трайчо 
Трайков е на посещение в 
Катар и Кувейт и се връща в 
петък. Според председателя 
на Българския атомен форум 
Богомил Манчев процесът 
на удължаване може да про-
дължи, докато се изясни как 
ще продължи изграждането. 
В момента тече процедура 
по избор на консултант, от-
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Не вярвам да хвърлят  
1 млрд. EUR на боклука 

ново ще се проверява иконо-
мическата целесъобразност 
на проекта и трябва да бъде 
избран стратегически ин-
веститор. Премиерът обяви, 
че с руски пари няма да се 
строи, докато не се появи 
западен инвеститор.  

Натиск и неустойки
Забавянето на политиче-
ското решение по въпроса 
с руското участие обаче мо-
же да да провокира отново 
Москва. След предишното 
решение на правителство-
то да замрази строежа на 
централата през есента, от 
руската компания веднага 
последваха предупрежде-
ния, че това може да е свър-
зано с “огромни” неустойки. 
Оказа се, че евентуалните 
неустойки при прекратя-
ване или забавяне на дого-
вора трудно може да бъдат 
изчислени. Първо, защото 
споразумението е тайно, 
понеже е договор между 
два стопански субекта и за 
оповестяването трябва раз-
решение от руската страна. 
И второ, защото “Атомстро-
йекспорт” също не е изряд-
на. Заради АСЕ например 
е забавено лицензирането 
на проекта, обяснява Емил 

Горанов, експерт към парла-
ментарната комисия по ико-
номическа политика и енер-
гетика. Единствено съдът 
може да каже кой на кого 
какво ще дължи, коментира 
и Богомил Манчев.

Русия напомня
Междувременно руската 
страна отново напомни за 
себе си. Вицепрезидентът 
на “Атомстройекспорт” 
Тимур Бавлаков обяви, че 
очаква до края на годината 
да получи разрешение за 
строеж  и планира в след-
ващите две години да строи 
със собствени средства 
(предложението за заем 
от 2 млрд. EUR на ком-
панията майка “Росатом” 
беше разчетено именно за 
следващите две години). 
Въпреки че България от-
хвърли варианта Москва да 
получи повече от 50% дял 
от проектната компания за 
АЕЦ “Белене”, Бавлаков 
отново настоя, че компани-
ята му ще участва с до 80%. 
Той посочи също, че вече е 
поръчана по-голямата част 
от оборудването. 

Първи доставки
Първите доставки на обо-
рудване за централата се 
очакват още през тази го-
дина, съобщиха от НЕК за 
в. “Пари”. Става въпрос за 
поръчано в края на 2008 г. 
оборудване с дълъг срок на 
производство. Според НЕК 
става въпрос за “практи-
чески цялата инсталация 
на първи и втори блок” на 
централата, което включ-
ва реакторната инсталация, 
парогенератори, системи за 
пасивна защита, турбинна 
инсталация и др. Национал-
ната електрическа компания 
вече е платила 13% от това 
оборудване. 

Бонус 
Ще има 
компенсации за 
ядрени отпадъци 

При промените в Закона 
за безопасно използва-
не на ядрена енергия се 
планира финансиране 
за общината, която се 
съгласи на нейна тери-
тория да бъде изградена 
площадка за отработе-
но гориво, съобщи Емил 

▶

Горанов, експерт към 
икономическата комисия 
в парламента. 

сред депутатите на 
ГЕРБ имало нагласата 
това да бъде прието. В 
момента държавното 
предприятие “Радио-
активни отпадъци” 
обследва 8 потенциални 
площадки в страната. 
Една от тях е в земли-
щето на Козлодуй и тя е 
най-вероятната, съобщи 
Горанов. 

▶

Трябва да питате Минис-
терството на икономиката, 
енергетиката и туризма за 
споразумението с “Атом-
стройекспорт”. Аз не мога 
да ви кажа кога изтича и 
какви са клаузите в него, 

дали има неустойки. 
Не съм аз минис-
тър, а споразуме-
нието е подписано 
през 2006 г. 
(по времето на 
Румен Овчаров - 
бел. ред.). Така 
че трябва да 
питате сега 
в министер-
ството. Или 
в НЕК. Но 
не вярвам 
просто така с 
лека ръка да 
го отхвърлят. 
Ако прекратят 
споразумение-

то, какво правим 
с тези пари, които 

са вложени досега? 

Неустойките се тиражират 
от хора, които са в схемата

Един милиард евро отиват 
на боклука. Ако го направят, 
това означава да започне 
нова процедура, всичко да 
започне отначало и още 4-5 
години... Категоричен съм, 
че проектът не трябваше 
да се спира, това е огромна 
грешка. Едно е да търсиш 
инвеститор за проект, който 
се реализира, а съвсем 
друго - за проект, който е на 
трупчета.

Петър Димитров, 
бивш министър на икономиката и 

енергетиката

Споразумението наистина не 
съм го виждал по причина, 
че когато го поисках, ми 
беше отговорено, че това е 
договор между два стопан-
ски субекта. Въпреки че са 
държавни, за да го предста-
вят, “Атомстройекспорт” 
трябва да даде съгласието 
си. Аз обаче продължавам да 
твърдя, че руската страна съ-
що не е изпълнявала задъл-
женията си към България. От 
“Атомстройекспорт” много 
се забавиха с представянето 
на техническия проект. И 

тези 800 млн. EUR, които 
щели да бъдат неустойки, 
се тиражират умишлено от 
хора, които искат центра-
лата да бъде построена. 
Единствено съдът може да 
каже кой какви неустойки 
ще дължи, ако договорът 
бъде прекратен.  След като 
изтече месецът, ще питаме 
министъра какво става с 
отговора на руското 
предложение за 
заем. Но както чу-
вам, по всяка веро-
ятност споразуме-
нието с АСЕ ще 
бъде удължено 
с три месеца и 
най-вероятно 
правител-
ството също 
ще поиска 
отсрочка за 
отговора си 
към Москва.

иван иванов, 
депутат от 

“синята коалиция”

Първите доставки на оборудване за замразения на политическо ниво проект се 
очакват още тази година
▶

снимКа маРина анГЕлоВа



ЕК с нова 
заплаха  
за санкции
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Брюксел поиска обясне-
ние от правителството и 
за заменките със земедел-
ски терени. Това съобщи  
агроминистър Мирослав 
Найденов, след като се 
отчете за усвояването на 
средства по програмата 
за селата и САПАРД пред 
ресорните парламентарни 
комисии вчера. Писмото 
за земеделските терени е 
отново от Главна дирекция 
„Конкуренция” на ЕК и е 
по същество еднакво с това, 
което беше изпратено за за-
мените на гори. Принципно 
ЕК иска отговор на въпро-
са това държавна помощ 
ли е. Найденов обясни, че 
засега е отложил във вре-
мето обяснението с близо 
месец, защото е поискал от 
ЕК превод на писмото на 
български език.  

Черноморско  
крайбрежие 
По същество Брюксел иска 
обяснение на какъв прин-
цип са заменени 3464 ха 
земеделски терени на Чер-
номорското крайбрежие и 
дали този акт не нарушава 
принципа на конкурент-
ност в общността. Става 

дума за времето от 2001 
до 2009 г. В момента не е 
ясно кои са сделките, на-
правени след 2007 г., кога-
то България стана член на 
ЕС. Именно това е важният 
период, защото, ако държа-
вата не може да докаже, че 
замените не са нерегламен-
тирана държавна помощ, 
българският данъкоплатец 
ще трябва да плаща глоби 
именно за този период. Ка-
то държавна помощ обаче 
ще се таксуват само сдел-
ките, при които има смяна 
на предназначението и те-
рените са застроени.

Еколозите били 
натопили страната 
Земеделският министър об-
вини неправителствените 
организации, че непрекъс-
нато топят държавата пред 
Брюксел. Той се аргумен-
тира с факта, че сигналът 
за земеделските замени бил 
подаден в ЕК през фев-
руари 2010 г., малко след 
като се получи писмото за 
горите. От Брюксел обаче 
решили да разделят двата 
казуса. Според Найденов 
зелените щели да тръпнат 
от удоволствие, ако страна-
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Поводът са 3646 ха земеделски 
терени, заменени по Черномор-
ското крайбрежие, съобщи агро-
министър Мирослав Найденов 

Евродиректива 
позволява да се 
намали и срокът 
за изпълнение на 
договора

Санкцията за възложителя 
на проблемна обществена 
поръчка може да бъде не 
само глоба, а и намаляване 
на срока за изпълнение на 
договора. Това коментира 
за в. „Пари” Мария Дана-
илова, адвокат от адвокат-
ска компания Wolf Theiss. 
В обсъждания към момента 
законопроект е предвидена 
само глоба, докато Директи-
ва 2007/66/ЕО, която транс-
понираме в законодателство-
то си, позволява да има и 

втория вариант, обяснява тя. 
Така например, ако има до-
говор за срок от 5 години при 
определени обстоятелства, 
изпълнението му може да 
бъде намалено до 1 година и 
след това обществената по-
ръчка да се проведе отново, 
което осигурява допълни-
телна гъвкавост.

Адвокатът смята, че е до-
бър вариант и публично да 
се отварят и трите плика 
на кандидата - ценовата и 
техническата оферта, както 
и този с документите за под-
бор. По думите й у нас може 
да се въведе и по-облекчена 
процедура за представяне на 
някои от документите. Като 
пример тя посочва практика-
та, въведена в Австрия преди 

Адвокати предлагат последни 
корекции за обществените поръчки

▶ Земеделският министър                                      Мирослав Найденов е убеден, че екологичните организации топят държавата пред 
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Най-големият  
вятърен парк в 
страната е  
с капацитет 156 Mwh
 
Потреблението на енергия 
от възобновяеми източ-
ници трябва да достигне 
11% от общата употреба 
до края на тази година. 
За 2009 г. постигнатият 
дял от брутното вътрешно 
потребление на електри-
ческа енергия, придобита 
от възобновяени източ-
ници, е 9.9%. На база на 
постигнатите цели досега 
имаме реални шансове да 
достигнем заложените ко-
личества за 2010 г., каза 
Мария Минова, експерт 
от дирекцията „Енергийна 
ефективност и опазване 
на околната среда” към 
министерството на иконо-
миката. По думите й това 
ще отговори на нуждата от 
разумното използване на 
енергийните източници.

инсталирани  
мощности
Доминиращ производител 
на енергия от възобновя-
еми източници до момента 
остават водните централи. 
За предходната година те са 
произвели 8.7% от общото 
количество електрическа 
енергия на страната. 

Капацитетът на големите 
ветропаркове е вече из-
черпан, казва Минова. По 

нейно мнение това стар-
тира построяването на 
малки, но повече на брой 
централи.През 2009 г. има 
инсталирани 15 мини-ВЕЦ 
с обща мощност 13 Mwh. 
Присъединените енергий-
ни мощности към нацио-
налната разпределителна 
мрежа за миналата година 
са 221 Mwh. Най-големият 
вятърен парк в страната е 
„Св. Никола” с капацитет 
156  Mwh. 

Преди време министер-
ствата на земеделието, на 
околната среда и на енер-
гетиката искаха да въведат 
временна мярка спиране на 
разрешителните за строеж 
на вятърни паркове. 

Това не беше официал-
но прието, но не беше и 
отхвърлено. Процедурата 
остана без продължение, а 
прилагането й се осъщест-
вява, макар и нерегламен-
тирано.

Биогорива
Националната цел за дела 
на биогоривата в транс-
порта е 5.75% от общото 
потребление до края на 
2010 г. В момента има две 
малки централи за произ-
водство на комбинирана 
енергия за добив на биогаз. 
Тяхната обща мощност е 2 
Gwh. Получената енергия 
се използва предимно за 
задоволяване на собствени 
нужди.

Николета Цветкова

Потреблението на 
енергия от ВЕИ ще е 
11% до края на годината

те. Предвижда се да има 
текстове, според които 
собствениците на замене-
ни гори, ако пожелаят да 
променят предназначени-
ето им, да си доплатят раз-
ликата до пазарните цени. 
Не е ясно обаче как именно 

та започне да плаща солени 
глоби за горите и земите. 
Съветниците на министъра 
дори посочили, че зад еко-
логичните организации сто-
ят много пари и че писмата 
в Брюксел срещу България 
били писани от суперком-
петентни адвокатски кан-
тори извън държавата ни. 
Зам.-министърът за горите 
Георги Костов обаче преди 
месец сподели пред в. „Па-
ри”, че преди две години е 
подкрепял зелените, докато 
са изготвяли сигнала срещу 
горските замени пред ЕК, 
за да спасят страната от 
изсичане и презастрояване. 
Самият Мирослав Найде-
нов също обещаваше, че ще 
има възмездие за замените 
на гори по време на парла-
ментарните избори.   

Горската кауза  
е кауза пердута 
Държавата няма да може 
да развали сделките със 
замените на гори, тъй ка-
то те са направени закон-
но, призна земеделският 
министър. Единствената 
възможност за постигане 
на пазарна справедливост 
бил новият закон на гори-

▶ През 2009 г. има инсталирани 15 мини-вЕЦ с обща 
мощност 13 Mwh   снимка bloomberg

▶ Може да имаме и още по-облекчени процедури за 
представяне на някои от документите, казва Мария 
Данаилова   снимка боби тошев

няколко седмици - някои 
документи да се предоставят 
едва при спечелване на по-
ръчката. Според нея в Бълга-
рия това може да се прилага 

по отношение на свидетел-
ството за съдимост или удос-
товерението, че дружеството 
не е в ликвидация.

Дарина Черкезова
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The Mall отдаде всичките 
си магазини под наем 
Най-големият 
търговски център в 
България отваря врати 
на 21 април

Най-големият търговски 
център в България - The 
Mall - ще отвори врати на 
21 април. Той се намира на 
бул. „Цариградско шосе” в 
София и разполага с 66 000 
кв. м площ и 185 магазина. 

Площите в търговския 
център са изцяло наети, ка-
за Атанас Гаров - изпълни-
телен директор на Colliers 
International България, която 
управлява мола. По думите 
му не е имало натиск за бър-
зо запълване на площите, за 
да няма пренасищане с един 
тип брандове.

Хипермаркет
В търговския център ще бъ-
де открит и първият хипер-
маркет в София на френска-
та верига Карфур с 9000 кв. 
м. Ще предлагаме повече 
от 50 000 продукта, като 
приоритетните са гурме и 
деликатесите, каза изпълни-
телният директор на Карфур 
България Лоран Бендавид. 
По думите му навсякъде 
по света, където веригата 
има магазини, работи и с 
местни доставчици, за да 
стимулира икономиката. В 
магазина на Карфур ще има 
каси за самообслужване на 
клиентите. В следващите 3 
години веригата планира да 
направи 10-12 магазина в 
България. 

Марки
Mодни марки като Zara, Pull 
and Bear, Peek&Cloppenburg, 
Humanic, Marlboro Classic, 
Marks&Spencer и други ще 
имат магазини в мола. Ще 

има и детски хипермаркет 
от веригата „Хиполенд”, 
който има свои магазини 
и в намиращите се наб-
лизо „Скай сити мол” и 
„Сердика център”. В The 
Mall врати ще отворят и 
магазини за техника като 
„Технополис”, „Мултира-
ма”, Apple, Orange, Inmedio. 
За клиентите ще има и 17 
ресторанти и заведения за 
бързо хранене. Киноком-
плексът „Арена” ще има 
10 зали, като освен него ще 
има развлекателен боулинг 
център с електронни игри и 
билярдни маси, фитнес цен-
тър от веригата „Боевски” и 
детски кът Gymboree.

Молът е свързан със сгра-
дите на Европейския тър-
говски център, в който има  
72 300 кв. м офиси от клас А. 
От тях около 57 на сто вече 
са отдадени под наем, а в 
следващите седмици ще се 
подпишат договори за още 
близо 8000 кв. м, обясни 
Атанас Гаров.

От 2800 паркоместа около 
800 ще са запазени за наема-
тели на офисите в работното 

време. В часовете, в които 
фирмите не работят, те ще се 
ползват от клиентите на мо-
ла. Първите няколко часа за 
паркиране ще са безплатни, 
но още не е решено какъв 
ще е точно периодът за това, 
както и каква ще е таксата за 
платено паркиране. 

Благоустройство
За да се улесни достъпът на 
клиентите до мола, които 
идват пеша от Младост 1 
или от Орлов мост с град-
ски транспорт, е планира-
но изграждането на мост 
над булевард „Цариградско 
шосе”. Александър Папа-
георгиу - изп. директор на 
компанията собственик на 
мола - „Асос капитал” - не 
се ангажира кога точно ще 
започне строежът на новото 
съоръжение. Ще озеленим 
площи в района и ще попра-
вим нарушената от нас път-
на инфраструктура, обяви 
Папагеоргиу. Той призна, че 
тунелът под „Цариградско 
шосе” е предназначен само 
за автомобили. 

Красимира Янева
▶ Земеделският министър                                      Мирослав Найденов е убеден, че екологичните организации топят държавата пред 
Брюксел   

Четвъртък 25 март 2010  pari.bg

снимка марина ангелова

„Рока-България” очаква ръст през 2010 г.
В края на годината 
компанията планира 
експорт на над 50% 
от санитарния фаянс, 
произведен у нас 

Спадът в строителството 
в България е около  40%, а 
разрешителните за строеж 
на жилища - 60% по-малко. 
В тази ситуация запазихме 
броя на служителите си 
във фабриката в Каспичан, 
изпълнихме обещанията си 
да вдигнем заплатите и бя-
хме в състояние да растем 
в експорта. Това заяви за 
в. „Пари” Серхио Кастро, 
изпълнителен директор на 
„Рока-България”. За фир-
мата след българския, най-
важните пазари са Герма-
ния, Австрия, Швейцария 
и Гърция. 

Ситуацията в България 

сега е същата, която беше 
през 2009 г. - чуждестран-
ните инвестиции на прак-
тика се очаква да бъдат 
толкова, колкото през м.г. В 
края на 2010 г. „Рока-Бълга-
рия” планира да експортира 
повече от 50% от производ-
ството си.

И през тази година ком-
панията за производство 
на санитарен фаянс про-
дължава да работи по ан-
тикризисен план. Той се 
изразява в намаляване на 
производствени и непроиз-
водствени разходи,  пови-
шаване на ефективността 
на производството и осво-
бождаване от складовите 
наличности. Само за 1 го-
дина „Рока-България” про-
даде складова продукция 
за около 1 млн. лв., което 
ни помогна да финансира-
ме някои от проблемите, 

които дойдоха с кризата 
и да не искаме кредити от 
банките, поясни Кастро. 
90% от капитала, който 
използва фирмата, е собст-
вен.

Българският пазар остава 
приоритет номер едно за 
компанията. През 2011 г. 
очакваме строителството 
отново да се разгърне, па-
рите от еврофондовете да 
се върнат и българите да 
започнат ремонти на стари-
те бани - около 80% от тях 
не са обновявани от години, 
заяви Кастро. 

В „Рока-България” са оп-
тимисти, че догодина ще 
може да пуснат в действие 
и втората си фабрика в Ка-
спичан, с което производ-
ството на санитарен фаянс 
ще достигне 1.4 млн. броя 
годишно.

Светлана Желева

Ловният туризъм се размина с кризата
Ловният бизнес в Бълга-
рия не е в криза, показват 
данните, обявени на прес-
конференция по повод 16-
ата международна изложба 
„Природа, лов и риболов”, 
която стартира вчера в Меж-
дународния панаир в Плов-
див. Приходите от органи-
зирания ловен туризъм за 
2009 г. са 2.591 млн. EUR  
при 2.693 млн. за 2008 г., 
заяви инж. Иван Петков,  
председател на сдружение 

„Съюз на ловците и риболо-
вците в България”. У нас са 
регистрирани 115 000 ловци, 
които са готови да пазят 
дивеча като горска стража, 
ако държавата реинвестира 
в това начинание 30% от 
техния членски внос, каза 
инж. Петков. 

Заместник-министърът на 
земеделието и храните Ге-
орги Костов обяви, че през 
следващата седмица екип 
на министерството ще внесе 

в парламента нов закон за 
горите и дивеча. Документът 
ще се съобразява с новите 
обстоятелства, че страната 
ни е член на ЕС и че вече 
има пазар на горите. Костов 
не отрече, че страната ни 
фактически не знае стой-
ността на своите горски и 
ловни богатства,  защото 
никой досега не е правил 
опит да даде пазарна оценка 
на българския дивеч. 

Михаил ванчев

▶ Александър Папагеоргиу (вляво) и Лоран Бендавид 
се надяват клиентите да харесат най-големия, мол 
построен у нас снимка боби тошев

ще бъдат разграничавани 
стопаните на заменки от 
наследниците на гори. За-
сега никой от собствени-
ците на заменени терени 
не е изявил желание да 
развали сделката с дър-
жавата независимо от за-

плахата за огромни глоби 
срещу България. За жалост 
няма механизъм, по кой-
то държавата да развали 
тези сделки, защото те са 
извършени законно, изра-
зи съжаление Найденов. 
Той сподели, че някои от 

бизнесмените са обяснили 
пред него, че са прибегна-
ли до замени, защото не е 
имало друг механизъм, по 
който да се сдобият с тере-
ни край морето и другите 
атрактивни курорти. 

Светлана Трифоновска  
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МВФ ще помага 
за спасяването 
на Гърция

Германия и Гърция са 
по стигнали съгласие 
Международният валу-
тен фонд (МВФ) да се 
включи в евентуална под-
крепа за Гърция, съобщи 
Bloomberg, като цитира 
неназован източник от 
германското финансово 
министерство. Това става 
седмица, след като фи-
нансовите министри от 
еврозоната се споразумя-
ха за европейска рамка на 
помощта. 

Нова позиция
Промяната в позицията 
става ден преди започва-
щата днес среща на лиде-
рите на ЕС в Брюксел. Там 
официално ще се обсъжда 
10-годишният икономиче-
ски план на Европейския 

съюз, макар че гръцката 
криза най-вероятно ще 
присъства в дневния ред. 
Германският канцлер Ан-
гела Меркел е категорич-
на, че данъкоплатците в 
страната й няма да плащат 
за най-големия бюджетен 
дефицит в региона. 

След решението на фи-
нансовите министри тя 
призова за по-голямо учас-
тие на Международния 
валутен фонд при спася-
ването на Атина. Това я 
изправи срещу френския 
президент Никола Сарко-
зи, който искаше пробле-
мът да намери разрешение 
вътре в ЕС. 

Ако Франция иска да се 
подпише споразумение за 
помощ за Гърция на сре-
щата на върха в Брюксел, 
нека тя сама да осигури 
помощта и да не очаква, 
че и Германия ще участва, 
заяви Майкъл Майстер от 
партията на Меркел.

За Гърция е важно стра-
ните от еврозоната да за-
явят готовност да я креди-
тират. Това би й позволи-
ло да намери финансиране 
от пазара при по-изгодни 
условия, без да трябва 

Американската 
ConocoPhillips плани-
ра да намали наполо-
вина дела си в руската 
компания

Руската компания “Лукойл” 
отчете печалба от 1.73 млрд. 
USD за четвъртото тримесе-
чие на 2009 г. заради вдига-
нето на цената на суровия 
петрол. За същия период 
година по-рано вторият по 
големина  производител на 
петрол в страната бе на за-
губа от 1.62 млрд. USD, по-
казват данни на Bloomberg 
от вчера. Това е с 2.1 млрд. 
по-малко от прогнозата на 
анализаторите. Продажбите 
са се увеличили с 32% до 
24.3 млрд. USD.  

Представяне
Печалбата за цялата 2009 
г. пада с 23% до 7.01 млрд. 
USD дори и след намалява-
нето от обезценка на активи 
на стойност 63 млн. USD. 
Обезценката идва от прекра-
тяването на проект в Иран 
заради заплаха от санкции от 
страна на САЩ, заявиха от 
“Лукойл”. Продажбите на-
маляха с 25% през миналата 
година до 81.1 млрд. USD.

Петролните фючърси от-
ново отчетоха нарастване 
през миналата година, след 
като икономиката започна да 
се възстановява и търсенето 
на енергия се увеличи. Сред-

Германия съгласна с 
механизъм за подкре-
па на закъсалите стра-
ни от еврозоната

1.28 
▶ USD/EUR е нивото, 
което анализатори  
очакват  
европейската  
валута да стигне  
до края на април

Печалбата на “Лукойл” 
за 2009 г. пада с 23% реално да използва евро-

пейската помощ.

Механизъм
Междувременно комиса-
рят по монетарните въпро-
си Оли Рен призова вчера 
страните от еврозоната да 
постигнат политическо 
съгласие за евентуална по-
мощ за Гърция, в случай 
че Атина поиска съдей-
ствие. Трябва да се съгла-
сува механизъм, който да 
гарантира финансовата 
стабилност на еврозоната 
като цяло, заяви Рен. Ме-
ханизмът трябва да може 
бързо да се задейства в 
случай на нужда.

След като и други евро-
пейски държави се проти-
вопоставиха на участието 
на МВФ, Меркел се съгла-
си да подкрепи създава-
нето на механизъм, който 
да регулира помощта за 
задлъжнели страни член-
ки, включително и Гърция, 
съобщи Die Welt. В плана 
за спасяването на Атина 
обаче ще трябва да участва 
и Международния валутен 
фонд.

Условия
Германският канцлер е 
поставила три условия, 
за да се съгласи ЕС да 
помогне на Гърция, заяви 
друг източник. Помощ ще 
бъде осигурена само ако 
Гърция не успее да набере 
средства от финансовите 
пазари. 

Друго условие е МВФ да 
има сериозно участие в по-

мощта. Освен това трябва 
да бъдат затегнати евро-
пейските санкции срещу 
страните, които нарушават 
лимита за бюджетен де-
фицит.

излизане от  
еврозоната
Притесненията на мно-
го от лидерите в ЕС, че 
участието на МВФ може 
да бъде изтълкувано като 
слабост на европейските 
институции и още повече 
да отслаби еврото, като че 
ли се оправдаха и вчера 
общата европейска валу-
та поевтиня още. За по-
следните четири месеца 
еврото е спаднало с 11% 
спрямо долара. 

Според анализатори ев-
ропейската валута може да 
потъне до 1.28 USD/EUR 
до края на април заради 
слуховете, че включването 
на Международния валу-
тен фонд в помощта може 
да накара Гърция времен-
но да излезе от еврозона-
та. От една страна, сделка 
с Международния валутен 
фонд може да предотврати 
по-нататъшно намаляване 
на рейтинга на Атина. 

От друга обаче, Между-
народния валутен фонд 
може да поиска още по-
строг икономически план 
от Гърция, тъй като тя не 
може да обезценява ва-
лутата си. Това може да 
провокира спекулации за 
временно излизане на Гър-
ция от еврозоната, което 
ще е удар за еврото.

▶ Германският канцлер Ангела Меркел ще подкрепи европейски механизъм в помощ на Гърция, но само ако френ-
ският президент Никола Саркози се съгласи и МвФ да участва

"Лукойл" отчете печал-
ба от 7 млрд. USD през 
миналата година

▶

Британският минис-
тър представя послед-
ния бюджет преди 
изборите през май

Британското правител-
ство намали прогнозата си 
за бюджетния дефицит на 
страната през следващите 
пет финансови години с 44 
млрд. GBP на 567 млрд. GBP. 
Дупката в бюджета се очаква 
да се свие от 11.8% от БВП 
до 4% до април 2015 г., за-
яви финансовият министър 
Алистър Дарлинг. 

изборна тръпка
Това е последният годишен 
бюджет преди очакваните 
ожесточени национални из-
бори във Великобритания, 
които засега се планират за 
6 май. Нежеланието на лей-
бъристкото правителство 
да предприеме по-сериозно 
ограничаване на публичните 
разходи намали преднината 
на консерваторите в социо-
логическите проучвания. 

Лондон очаква 4% 
дефицит през 2015 г.

Рязкото свиване на публичните разходи е погрешно 
и опасно, твърди Алистър Дарлинг
▶

Смятам, че по-рязко свиване 
на публичните разходи би 
било както погрешно, така и 
опасно. Това може да прова-
ли икономическото възстано-
вяване, заяви Дарлинг.

Параметри
Финансовият министър по-
твърди прогнозата си за рас-
теж от 1-1.5% тази година. 
През 2011 г. икономиката се 
очаква да нарасне с 3.5%. 
Прогнозата през декември 
беше за 3.75% растеж. Чис-
лата показват, че сме напра-
вили правилните стъпки. 
Рецесията не се превърна 
в депресия, макар че въз-
становяването едва започва, 
посочи Дарлинг.

Бюджетният дефицит за 
финансовата година, коя-
то започва на 1 април, ще 
бъде 163 млрд. GBP, което 
е по-малко от очакваните 
176 млрд. GBP. До 2014 г. 
дупката ще намалее с 89 
млрд. GBP и с още 74 млрд. 
GBP през следващата една 
година. 

ната цена на суров петрол 
от Урал за износ се качи с 
33% до над 74 USD за барел 
през четвъртото тримесе-
чие в сравнение с година 
по-рано.

Продажба
В същото време амери-
канската ConocoPhillips 
обяви, че планира да про-
даде половината от своя 
20-процентен дял в руската 
компания като част от про-
грамата си за увеличаване 
на доходността от акции и 
намаляване на дълга. Де-
сетте процента дял възли-
зат на около 4.9 млрд. USD 
по пазарни цени в момента. 
По-рано от компанията за-
явиха, че възнамеряват да 
продадат активи на стой-
ност 10 млрд. USD. Вчера 
стана ясно, че половината 
от тях ще бъдат продадени 
през тази година, а остана-
лите - през 2011 г. 

снимки bloombERg
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Debts 
BGN 121m paid 
to construction 
companies

A little more than half of 
the debts of the region-
al ministry and the Road 

Infrastructure Agency to con-
struction firms have been paid 
already. A total of 89 compa-
nies have received BGN 121.6 
million, minister Rosen Plevne-
liev said. Most of them agreed 
to a 10% haircut. The minis-
try and the agency owe BGN 
200 million to 226 companies. 

Statistics 
Bank lending 
slows down  
in February

Bank lending slowed down 
in February, data of the 
Bulgarian National Bank 

shows. Household loans rose 
5.6% on an annual basis to 
BGN 19 billion. Lending to com-
panies amounted to BGN 30.7 
billion, down 1.3% compared 
with the month before. Mort-
gages registered the highest 
jump, 9.1%. Non-performing 
loans totalled BGN 50.6 billion, 
up 2.7% year on year and down 
0.5% compared with January.

Project 
Belene agreement 
to be extended  
until end-June

The agreement between 
the National Electric Com-
pany (NEK) and Russia’s 

Atomstroyexport on the con-
struction of Belene nuclear 
power plant (NPP) may be ex-
tended three months. That is 
necessary as it is still unclear 
how the project will contin-
ue. Bulgaria insists on a strate-
gic western investor and is not 
willing to give over 50% of the 
power plant to Moscow. Mean-
while, the equipment for the 
first two units, which was or-
dered in 2008, is due this year.

Environment
Renewable energy 
to make up 11% 
by end-2010

The consumption of re-
newable energy sourc-
es (RES) should reach 11% 

of the total energy use by the 
end of this year. Last year it 
amounted to 9.9% of the over-
all energy consumption, Maria 
Minova of the Energy Efficiency 
and Environmental Protection 
Directorate said. The main re-
newable sources are the hydro 
power plants, while the capac-
ity of the wind parks in Bulgaria 
has already been exhausted. 

Shopping
Sofia’s The Mall 
opens doors  
in April 

The biggest trade centre in 
Bulgaria, The Mall, opens 
doors on April 21. It is locat-

ed on 66,000 sq. m and has 185 
stores. The whole space has al-
ready been rented. Custom-
ers can find fashion brands, 
cinemas, restaurants and hy-
permarkets there. The mall is 
connected with the Europe-
an Trade Centre, which offers 
72,300 sq. m of A-class offic-
es. The complex has a total of 
2,800 parking lots used by both 
the mall and the centre.

Plans 
Property funds 
curb investments 
in 2010

The investments of real es-
tate investment trusts (RE-
ITs) will decline this year 

due to the global downturn, 
the managers of the biggest 
REITs told the Pari daily. There 
is no funding for new projects. 
Some of the REITs will turn to 
the Bulgarian Stock Exchange 
for fresh resources to purchase 
undervalued assets, others 
will rely on foreign institution-
al players.

BSE
All indexes  
close lower  
on Wednesday

The last thirty minutes of 
Wednesday’s session of the 
Bulgarian Stock Exchange 

(BSE) changed the movement 
of the indexes and they all 
closed lower. BGREIT dropped 
1.70% to 42.70 points. The blue-
chip Sofix went down 0.78% 
and closed at 418.64 points. BG-
TR30 of the best performers in 
total return lost 0.72% of its val-
ue to 322.43 points. BG40 of the 
most traded stocks finished at 
116.23 points, down 0.56%.

Performance 
Vinzavod  
of Asenovgrad 
swings to loss

Asenovgrad-based winery 
Vinzavod’s income dropped 
22.8% in 2009, the annual 

report of the company shows. 
The total turnover shrank to 
BGN 5.4 million from BGN 6.9 
million in 2008. Sales declined 
23% year on year to BGN 5.15 
million. Total operating ex-
penses stood at BGN 5.7 mil-
lion, down 15.8% on an annu-
al basis. The winery’s bottom-
line result slumped 460% to a 
BGN 371,000 loss from a BGN 
103,000 profit in 2008.

Report 
Knezim’s sales fall 
18% to BGN 305K 
in 2009 

₁Knezim’s sales declined 
18% in 2009, year on 
year, the audited report 

of the company shows. Sales 
fell to BGN 305,000 from BGN 
372,000 the previous year. The 
Knezha-based industrial fitting 
producer has no financial rev-
enues and the income comes 
from sales alone. Operating ex-
penses fell 30.9% and stood at 
BGN 257,000, leading to a BGN 
48,000 profit last year. 

Top 10 News in English 

Tourism industry stunned  
by suggested VAT hike
Sector may lose at 

least EUR 50m from 
cancelled bookings

Tourism will be among the 
worst hit sectors if the Bul-
garian government fulfils its 
VAT revision ideas, leading 
managers and experts said. 
If the tax is raised to 22% 
from 20% now, that will 
increase the operating costs 
of tourism companies. The 
sector’s biggest concern is 
that the 7-percent VAT rate 
on packages for foreigners 
may be revoked. That will 
trigger cancellation of book-
ings and companies will 
suffer huge losses.

The higher indirect tax 
will raise the sector’s op-
erating costs for essentials 
like utility services, food 

 www.pari.bg
→ Read more

etc. That will force them to 
increase prices and holidays 
in Bulgaria will lose one of 
their competitive advantages. 
While neighbouring countries 
cut their prices, we increase 
them. That is not the way 
to attract tourists. The early 
bookings for the summer are 
now under way and such a 
scenario will foil them, Bul-
garian Association of Travel 
Agents chairwoman Donka 
Sokolova told the Pari daily.

On the other hand, the con-
tracts that have been already 
signed at international tour-
ism exhibitions cannot be re-
negotiated to reflect a higher 
VAT rate or higher costs. 
Thus the losses will be at the 
expense of the companies in 
the sector.

Bulgaria’s annual rev-

enue from foreign tourists 
amounts to EUR 2.5 billion. 
If the tax changes are ap-
proved, Bulgaria will lose at 
least EUR 50 million, Alma 
Tour executive director Lyu-
bomir Pankovski forecast.

The costs of tourism com-
panies will rise and they will 
seek for ways to cover them. 
One of the options is to 
increase prices, the other is 
to lay off workers. That will 
worsen the service quality 
and affect the results of the 
2011 season. The expecta-
tions that the sector will exit 
the crisis in 2010 may be 
upset by the VAT revision.
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Fitch намали кредитния 
рейтинг на Португалия
Голямата задлъжня-
лост в икономиката 
повдига опасения за 
справяне с високия 
бюджетен дефицит

Fitch Ratings намали вчера 
дългосрочния кредитен рей-
тинг на Португалия от АА до 
АА- с отрицателна перспек-
тива. Причината е в значител-
ния фискален шок на фона на 
относителна макроикономи-
ческа и структурна слабост, 
които водят до намаляване 
на кредитоспособността, за-
явиха от компанията. 

Световната криза не засег-
на сериозно икономиката на 
Португалия, но перспекти-
вите за възстановяване са 
много по-малки от тези на 
останалите страни в Евро-
пейския съюз (ЕС). Това ще 
окаже натиск върху публич-
ните финанси в средносро-
чен план. Според рейтин-
говата компания страната 
е показала доста лош бю-
джетен резултат през 2009 г. 
Дефицитът е стигнал 9.3% 
от брутния вътрешен про-
дукт. Прогнозата на Fitch 
бе той да нарасне до 6.5%, 
а прагът, приет от ЕС, е 3%. 
Правителството на Жозе 
Сократеш ще трябва да въ-
веде значителни мерки на 
ограничаване от следваща-
та година. 

Какво мислят  
другите
Fitch за първи път намалява 
рейтинга на Португалия от 
1998 г. насам. Така той пада с 

едно ниво под рейтинга Аа2, 
даден от Moody’s Investors 
Services. 

За последен път оценката 
за кредитоспособността на 
страната бе намалена на 
21 януари 2009 г. Тогава 
Standard&Poor’s го свали 
до А+, което е две нива по-
ниско от този на Moody’s и 
едно ниво под този на Fitch 
от вчера.

опасения
Намаляването на рейтин-
га отразява проблемите в 
Източна Европа. Хората са 
загрижени за фискалната 
ситуация в западните евро-
пейски икономики, особено 

в така наречените перифер-
ни страни Италия, Испания, 
Гърция и Ирландия. Това 
са държавите с най-голям 
бюджетен дефицит. 

Мерки
Планове  
срещу  
кризата
▶ Португалия планира да 
намали дефицита от 9.3% 
през 2009 на 8.3% през 
тази година.
▶ Очаква се икономиката 
да нарасне с 0.7%  
през 2010 г.

Производството на стомана ще  
нараства през следващите години
Компаниите в сектора 
се насочват към купу-
ване на мини 

Най-големият произво-
дител на стомана в света 
ArcelorMittal търси начини 
да повиши производството 
си с 67% до 2015 г. Плано-
вете са производството да 
нарасне от 60 млн. на 100 
млн. тона годишно, заяви 
Петер Кукилски, член на 

борда на компанията, на 
конгрес в Сингапур. Разши-
ряването на производството 
трябва да включи страни 
като Либерия, Сенегал и 
Мавритания. 

Разширяване
Търсенето на суровина от 
страна на Китай намали 
световните запаси на же-
лязна руда. Затова произ-
водителите ArcelorMittal, 
Nippon Steel Corp. и Posco 

се насочват към закупува-
нето на нови или разширя-
ването на стари мини. 

Бразилската Vale, най-го-
лемият производител на 
желязна руда в света, насто-
ява за по-кратки договори, 
които ще доведат до увели-
чение на цената до 90% за 
първото тримесечие. Vale 
почти е достигнала произ-
водствения си капацитет 
от 310 млн. т на година, 
заявиха от компанията през 
януари.

инвестиране
Posco е най-печеливши-
ят завод в Азия и смята 
„агресивно” да преслед-
ва инвестиции в мините. 
ArcelorMittal сам си оси-
гурява около половината от 
необходимата желязна руда 
и планира да увеличи дела 
й между 75 и 85% до 2014 
г. Компанията, базирана в 
Люксембург, възнамерява 
да вложи 600 млн. USD 
за развитие на мините за 
желязна руда през тази го-
дина, но отказа да назове 
конкретни цифри за след-
ващите пет години. 

 Rio Tinto Group, вторият 
по големина производител 
на желязна руда, планира да 
увеличи производството си 
до 330 млн. т до 2015 г.

▶ Правителството на Жозе Сократеш ще трябва  
да въведе значителни мерки за ограничаване на  
дефицита                                                                     снимки BLOOMBERG

▶ Производството на стомана ще нарасне до 100 млн. 
тона годишно, заяви Петер Кукилски от ArcelorMittal 
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Фондовете за имоти 
съкращават парите 
за инвестиции

Коментари

Концентрираме се в 
печелившите обекти 
Тази година ще е втората 
кризисна за АДСИЦ след 
2009 г. През миналата го-
дина имаше период, в кой-
то всичко беше блокирано 
и компаниите използваха 
резервите си. 2010 г., ако 
не същата, ще е и малко 
по-лоша от 2009. При 
тази ситуация е трудно да 
се прогнозира какъвто и 
да е финансов резултат. 
Сигурен съм обаче, че ние 
ще сме с положителен ре-
зултат, вероятно по-малък 
от 2009 г.

“ФеърПлей Пропъртис” 
ще намали инвестициите 
си през тази година заради 
продължаващата икономи-
ческа криза. Вложението 
в третия етап на “Санта 
Марина” ще е 7.5 млн. лв., 
а през миналата година бе-
ше около 10 млн. лв. Ще се 

концентрираме върху най-
печелившите си обекти. 
През следващата година 
ще има възможност да 
се придобиват инвести-
ционни имоти на добра 
цена. Не изключвам 
възможността да увели-
чим капитала си, за да 
изпълняваме стратегията 
си. Пътят на растеж на 
едно АДСИЦ минава 
през увеличения на капи-
тала, тъй като се раздават 
дивиденти.

Цените на 
лукс имотите 

и ваканционните 
няма да се понижа-
ват

Маню Моравенов,
изпълнителен директор на 
“ФеърПлей Пропъртис” АДСИЦ 

Акционерните дружества 
със специална инвести-
ционна цел, които влагат 
парите на акционерите си 
в недвижими имоти, ще 
намалят средствата за ин-
вестиции през тази година. 
Мениджърите на най-голе-
мите АДСИЦ на борсата 
потвърдиха пред в. “Пари”, 
че заради кризата инвести-
циите ще се свият. 

Проекти
Изпълнителният директор 
на “ФеърПлей Пропъртис” 
АДСИЦ Маню Моравенов 
каза, че дружеството ще 
се концентрира върху най-
печелившите си обекти, ка-
то ваканционното селище 
“Санта Марина”. Според 
разчетите на компанията 
през тази година ще бъ-
дат вложени 7.5 млн. лв. 
в третия етап на компле-
кса “Санта Марина”. За 
сравнение през 2009 г. бяха 
инвестирани около 10 млн. 

лв., каза Моравенов. 
Свиване на инвестициите 

към нови проекти ще има 
и във “Фонд за недвижими 
имоти България” АДСИЦ, 
каза председателят на съ-
вета на директорите Тодор 
Брешков. По думите му в 
плановете на компанията 
не са влизали сериозни ин-
вестиции в нови проекти, 
без значение каква ще е 
годината. 

Очаквания
Маню Моравенов и Тодор 
Брешков са на мнение, че 
настоящата година ще е по-
лоша в сравнение с 2009. 
Въпреки това не липсва 
оптимизъм. “Интеркапитал 
Пропърти Дивелопмънт” 
АДСИЦ обяви, че ще търси 
свежи пари от фондовата 
борса, за да изкупува под-
ценени активи. Вероятно 
тази година ще е по-добра 
за недвижимите имоти от 
2009, е мнението на Михае-

ла Колева, финансов анали-
затор в “ИП Интеркапитал 
Маркетс”. Посредникът 
е консултант на фонда за 
имоти и ще обслужва уве-
личението на капитала му. 
Според нея в момента пари 
за инвестиции няма, било 
то за нови проекти или за 
изкупуване на подценени 
активи. Ние се насочваме 
към чуждите играчи, и то 
към институционалните, 
твърди Михаела Колева.

Добрата новина за ком-
паниите, които инвести-
рат в имоти, е, че цените 
ще задържат сегашните си 
равнища и няма да падат 
повече. 

Решение
На проведено вчера общо 
събрание на акционерите 
на “ФеърПлей Пропъртис” 
инвеститорите в компанията 
решиха да се раздаде по 1.75 
ст. дивидент на акция. Об-
щата сума, която ще се раз-

даде, е 976.9 млн. лв. Добре 
е, че през последните три 
години успяваме да разда-
ваме дивиденти, без това да 
декапитализира компанията, 
каза Маню Моравенов. По 
думите му през последните 
3 години фондът е раздал 
над 16 млн. лв. дивиденти, 
което при собствен капитал 
от 50-60 млн. лв. е много 
добра възвръщаемост.

Шефът на дружеството за 
имоти не изключи възмож-
ността за ново увеличение 
на капитала, за да се финан-
сира стратегията на фонда, 
която в дългосрочен план е 
да се работи по нови проек-
ти. Ако видим възможност 
и желание у инвеститори-
те, ще увеличим капитала, 
твърди Маню Моравенов. 
Според него пътят на рас-
теж на едно АДСИЦ мина-
ва през увеличения на ка-
питала, тъй като се раздават 
дивиденти.

Атанас Христов

Компаниите очакват тежка година

Очаквам, както и други 
колеги, 2010 г. да е по-теж-
ка от 2009. Парите за ин-
вестиции ще намалеят. Не 
знам как е при останали-
те фондове, но при “ФНИ 
България” са инвестира-
ни почти всички средства 
в предвидени проекти. Не-

зависимо от годината през 
2010 г. ние нямаше да ин-
вестираме много пари в 
нови проекти, дори да ги 
имаше. Не очаквам цените 
на имоти да падат още през 
тази година. Отрицателните 
оценки зависят от различ-
ните типове имоти. Все пак 

на част от имотите може и 
да видим спад в цените, но 
като цяло не очаквам голя-
мо понижение. Движения 
от порядъка на +/-10% са 
нормални за пазара.

▶ Тодор Брешков, 
председател на СД на “ФНИ 

България” АДСИЦ

МнениеинвесТиТОР
Редактор:
Мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
станислава Атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Няма да има големи 
инвестиции във 
ваканционни имоти
В момента е добре да 
се правят подписки за 
увеличение на капитала 
и да се купуват подцене-
ни активи, каквито има 
много. Въпросът е дали 
инвеститорите са готови да 
купуват акции. Затова ние 
се насочваме към чуждите 
играчи, и то към институ-
ционалните. Българската 
икономика е гъвкава и 
когато започне възстано-
вяването, нашият растеж 
ще е по-голям от този на 
развита икономика.
Съмнявам се да има големи 
инвестиции във ваканци-
онни имоти. Ние имаме 
само довършителни работи 
по проекти в “Боровец” и 

“Марина Кейп”, който е 
на морето. Имотите нисък 
клас вероятно ще продъл-
жат да падат. Но цените на 
лукс имотите и ваканци-
онните няма да се пони-
жават. Те удариха дъното 
през 2009 г. Вероятно тази 
година ще е по-добра за не-
движимите имоти от 2009.

Михаела Колева,
 “Интеркапитал Маркетс”

0.0175
▶ лв. на акция е 
дивидентът, 
който ще получат 
инвеститорите във 
“ФеърПлей Пропъртис”

7.5
▶ млн. лв. ще бъдат 
вложени през тази 
година от “ФеърПлей 
Пропъртис” в комплекса 
“Санта Марина”

СНИМкА еМИлИя коСтАДИНовА

Средствата за вложения ще намалеят

“ФеърПлей 
Пропъртис” 

ще намали инвести-
циите си през тази 
година 

 Очакваме да излезем на печалба в края на годината, каза Маню Моравенов ▶
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Решение Цифра на деня

8061 
активни оферти имаше в търговската система на БФБ 

след края на търговията в сряда
▶

„Елхим-Искра” тегли нагоре  
резултатите на „Стара планина холд” 

Коментар

Със сигурност резулта-
тите на компаниите от 
„Стара планина” ще се 
подобряват през година-
та спрямо 2009. Лошото 
обаче е, че базата ни за 
сравнение е ниска. Ако 
направим анализ на база 
данните от 2008 г., очаквам 
продажбите сега да са по-
ниски. Все пак сигналите 
са позитивни. 

Имаме данни от дистри-
буторите, че складовите 
наличности вече се из-
черпват, което означава, че 
ще има поръчки. Резулта-
тите на „Елхим Искра” са 
толкова добри отчасти под 
влияние на сезона. Имахме 
доста продажби на тегови 
батерии за чужбина. През 
март за първи път „М+С 
хидравлик” излиза на 
плюс в продажбите си на 
годишна база. Моите очак-
вания са това да продължи. 

Предстоят 
по-добри 
резултати

васил велев,
 изп. директор  
на „Стара планина Холд”

„М+С хидравлик” 
очаква ръст в продаж-
бите през март 2010 г.

Производителят на аку-
мулатори „Елхим-Искра” 
дърпа консолидираните 
резултати на „Стара пла-
нина холд” нагоре. Това 
показват неокончателните 
данни за февруари. „Ел-
хим” увеличава растежа в 
печалбата си до 331 хил. 
лв. за миналия месец. За 
януари компанията имаше 
положителен резултат от 
262 хил. лв. Износът на 
тегови батерии е в основата 
на подобрените резултати 
при дружеството, обясни за 
в. „Пари” изпълнителният 
директор на „Стара плани-
на холд” Васил Велев.

Останалите две друже-
ства от портфейла на хол-
динга „М+С хидравлик” и 
„хидравлични елементи и 
системи” се представят по-
слабо. Базираният в Казан-
лък производител на бутала 
„М+С хидравлик” отчита 
печалба от 118 хил. лв. за 
миналия месец. През януари 
сумата беше далеч по-обе-
щаваща - 260 хил. лв. 

„хидравлични елементи 
и системи” е загубила през 
февруари 19 хил. лв., а ме-
сец по-рано имаше печалба 
от 39 хил. лв. Компанията е 
на счетоводна печалба, но 
авансово платен данък носи 
загубата, поясни Велев.

Продажби
Акумулаторният завод е ли-
дер в групата и по ръст в при-

ходите от продажби. В края 
на февруари постъпленията 
на „Елхим-Искра” се увели-
чават с 60.65% на годишна 
база до 4.7 млн. лв. Само за 
втория месец на годината те 
са на стойност 2.3 млн. лв. 
Благодарение на този ръст 
консолидираните продажби 
на „Стара планина” също са 
нагоре. Те достигат 9.07 млн. 
лв., което е с 31.57% повече, 
отколкото през първите два 
месеца на 2009 г.  По-скром-
но увеличение на продажби-
те си отчита „хидравлични 
елементи и системи” АД. 
Компанията е с 18.98% пове-
че постъпления от продажби 
до 4 млн. лв. 

Прогнози
„Елхим” се представя добре 
и в прогнозните резултати за 
март. Очаква се компанията 
да има 53.7% увеличение в 
продажбите си на годишна 
база до 6.6 млн. лв. хЕС се 
очаква да отчете 6.5 млн. лв. 
приходи от продажби, което 
е 32.54% ръст на годишна 
база. „М+С хидравлик” ще 
излезе за пръв път от доста 
време на плюс от 2.38% в 
продажбите си през март, 
показват прогнозните резул-
тати. Компанията ще отчете 
около 12.6 млн. лв. постъпле-
ния. Очаквам тенденцията за 
подобряване на резултатите 
да продължи, но трябва да 
отчетем, че базата за срав-
нение е ниска, обясни Васил 
Велев. Според него има дос-
та време, преди дружествата 
да може да се сравняват с 
постиженията от 2008 г. 

Мирослав иванов

Продажбите на „Видахим”  
се повишиха със 17%
Печалбата на произво-
дителя на гуми нама-
лява с близо 83%

Видинското „Видахим” 
АД е реализирало 16.9% 
ръст на продажбите през 
миналата година, показва 
одитираният отчет на ком-
панията, предаден на БФБ. 
Показателят се повишава 
до 63.4 млн. лв. спрямо 54.2 
млн. лв. за 2008 г.

Показатели
Общите приходи на произ-
водителя на гуми нарастват 
с 8.6% на годишна база и 
през миналата година обо-
ротът достига 65.85 млн. лв. 
Разходите за дейността на 

„Видахим” през миналата 
година се увеличават с 9.6% 
и достигат 65.7 млн. лв. 
По-бързото нарастване на 
разходите свива печалбата 
на дружеството до 115 хил. 
лв. Понижението на финан-
совия резултат е 82.8% на 
годишна база.

собственици
Мажоритарен собственик на 

„Видахим” е „Пристисгруп 
- водно строителство” АД, 
което притежава 70% от 
капитала. Мажоритарят 
приватизира предприятие-
то през 2002 г., като между 
1998 и 2002 г. „Видахим” не 
функционираше.

Другите големи акционе-
ри са „Мис” ЕООД, което е 
собственик на 16.682%, и 
„Индустриалстрой” ООД, 
което има 8% от гласовете 
в ОСА.

Сесията вчера донесе 
32.67% ръст за книжата на 
„Видахим”. При прехвърле-
ни 6 лота цената достигна 
1.99 лв. за акция. Капита-
лизацията се повиши с 1.42 
млн. лв. и достигна 5.76 
млн. лв.

63.4
▶ млн. лв. е размерът на 
приходите, реализирани 
от Видахим  
през 2009 г.

304 хил. лв. влизат в 
сметките на хД „Дунав”
Компанията  
е на печалба  
от 191 хил. лв.

Врачанското холдингово 
дружество „Дунав” има 304 
хил. лв. приходи от диви-
дент през 2009 г., показва 
неконсолидираният отчет. 

Дивидент
През миналата година хД 
„Дунав” стана популярен с 
това, че разпредели диви-
дент с по-висока стойност 
от цената на една акция. На 
общо събрание акционерите 
решиха да бъде разпределен 
брутен дивидент от 26 лв. 

на акция, а текущата й цена 
беше 21.11 лв. Печалбата 
за 2008 г. беше малко над 7 
млн. лв. Тя се получи след 
продажбата на 21 094 акции 
от дъщерното дружество 
„Пътстройинженеринг” АД-
Враца при цена от 185.40 
EUR за акция, което донесе 
около 7.65 млн. лв. в смет-

ките на хД „Дунав”.

Политика
Може би логично през 2009 
г. мениджмънтът е развър-
зал кесията в компанията. 
Отчетът показва скок на раз-
ходите за възнаграждения 
и средствата, похарчени за 
външни услуги.

Нетна печалба

Изменение на резултатите, в хил. лв.

Продажби
Стара планина Холд АД � консолидирани

М+С Хидравлик АД

Хидравлични елементи и системи АД

Елхим�Искра АД

М+С Хидравлик АД

Хидравлични елементи и системи АД

Елхим�Искра АД

януари
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КФН спря ново 
търгово  
за „Девин”
Комисията за финансов 
надзор наложи временна 
забрана за публикуване 
на търгово предложе-
ние за отписване на 
бутилиращата компания 

„Девин”. Забраната е 
към мажоритаря „Адвент 
Уотър” (Люксембург)
Това е второто търгово, 
което отправя „Адвент”. 
To e по чл. 157а от 
Закона за публичното 
предлагане на ценни 
книжа. Според раз-
поредбите му, когато 

мажоритарят придобие 
пряко и чрез свързани 
лица 95% от капитала 
на дадена компания, има 
право в тримесечен срок 
да изкупи останалите 
акции.
В началото на февруари 
„Адвент” изкупи 7.8% от 
книжата на бутилиращо-

то дружество, като заед-
но с шефовете в „Девин” 
има 97.9% дял.
„Адвент Уотър” (Люк-
сембург) С.а.р.л. придоби 
през ноември 2009 г. 13 
475 000 акции в „Девин”, 
собственост на „Соравия 
Груп”, Австрия, срещу 
малко над 40 млн. лв.

Базата на 
сравнение 

спрямо 2009 г. е 
много ниска

26
▶ лв. на акция дивидент 
раздаде дружеството 
през миналата  
година

7.65
▶ млн. лв. влязоха по 
сметките на ХД „Дунав”  
от продажбата на 
„Пътстройинженеринг”



Валута на деня

0.86
 процента загуби британ-

ският паунд спрямо амери-
канския долар до нивото 
от 1.49 GBP/USD

▶

Промяна
CHF

+0.27% 
Франкът продължи да печели 

GBP

+0.66% 
Лирата добави стойност 

RUB

+0.66% 
Рублата се задържа на зелено

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,33458 0,00787
БрАзилски реАл BRL 10 8,18887 0,06699
кАнАдски долАр CAD 1 1,43274 0,01311
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,36944 0,00373
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,14799 0,02865
ЧеШкА кронА CZK 100 7,70679 0,01938
дАтскА кронА DKK 10 2,62866 0,00003
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,18626 0,01432
Хонконгски долАр HKD 10 1,88925 0,02544
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69305 -0,00075
унгАрски форинт HUF 1000 7,40761 0,01624
индонезийскА рупия IDR 10000 1,60573 0,01935
индийскА рупия INR 100 3,22691 0,05114
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,59503 -0,00601
южнокорейски вон KRW 1000 1,28849 0,01612
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76286 0,00078
мексикАнско песо MXN 10 1,17061 0,01485
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,42005 0,06175
норвежкА кронА NOK 10 2,43626 0,00424
новозелАндски долАр NZD 1 1,02776 0,00772
филипинско песо PHP 100 3,21969 0,04629
полскА злотА PLN 10 5,02965 0,00852
новА румънскА лея RON 10 4,80725 0,00472
рускА руБлА RUB 100 4,93647 0,03253
ШведскА кронА SEK 10 2,01794 0,00753
сингАпурски долАр SGD 1 1,04372 0,01151
тАйлАндски БАт THB 100 4,53074 0,05516
новА турскА лирА TRY 10 9,48925 0,11462
ЩАтски долАр USD 1 1,46636 0,01963
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 1,98624 0,01368
злАто (1 трой унция) XAU 1 1602,52000 9,56000

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
датска крона DKK 10 2,6280
естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
литовски литаc LTL 1000 1,2179
латвийски лат LVL 10 5,6645
мексиканско песо MXN 1 2,7605
малайзийски рингит MYR 10 1,0905
норвежка крона NOK 10 4,1135
новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
полска злота PLN 100 3,0035
нова румънска лея RON 10 4,8614
руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
тайландски бат THB 100 4,1997
нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07355 1,02612 0,61359 0,05775 0,19697 0,09366 1,63816 0,03396 0,01195 0,18255 0,77010 0,37687 0,15120 7,11029 1,09874 1,46550

CAD 0,93149 * 0,95582 0,57155 0,05379 0,18347 0,08725 1,52593 0,03163 0,01113 0,17004 0,71734 0,35105 0,14084 6,62315 1,02347 1,36510

CHF 0,97454 1,04622 * 0,59797 0,05628 0,19195 0,09128 1,59646 0,03309 0,01165 0,17790 0,75050 0,36728 0,14736 6,92929 1,07077 1,42820

BRL 1,62975 1,74962 1,67232 * 0,09411 0,32100 0,15265 2,66979 0,05534 0,01948 0,29751 1,25507 0,61421 0,24642 11,58798 1,79067 2,38840

CZK 17,31694 18,59062 17,76927 10,62553 * 3,41084 1,62195 28,36797 0,58800 0,20696 3,16119 13,33577 6,52626 2,61839 123,12844 19,02686 25,37801

DKK 5,07704 5,45046 5,20965 3,11523 0,29318 * 0,47553 8,31701 0,17239 0,06068 0,92681 3,90982 1,91339 0,76767 36,09919 5,57836 7,44041

EEK 10,67664 11,46192 10,95552 6,55110 0,61654 2,10293 * 17,49008 0,36253 0,12760 1,94901 8,22208 4,02372 1,61435 75,91400 11,73088 15,64664

GBP 0,61044 0,65534 0,62638 0,37456 0,03525 0,12024 0,05718 * 0,02073 0,00730 0,11144 0,47010 0,23006 0,09230 4,34040 0,67072 0,89460

RUB 294,50655 316,16787 302,19923 180,70673 17,00685 58,00758 27,58420 482,44983 * 3,51981 53,76182 226,79948 110,99109 44,53061 2094,02681 323,58692 431,60002

JPY 83,67115 89,82527 85,85669 51,33991 4,83175 16,48032 7,83684 137,06701 2,84106 * 15,27407 64,43515 31,53326 12,65142 594,92611 91,93307 122,62026

NOK 5,47799 5,88090 5,62107 3,36125 0,31634 1,07897 0,51308 8,97384 0,18601 0,06547 * 4,21860 2,06450 0,82829 38,95007 6,01890 8,02800

NZD 1,29853 1,39404 1,33245 0,79677 0,07499 0,25577 0,12162 2,12721 0,04409 0,01552 0,23705 * 0,48938 0,19634 9,23294 1,42675 1,90300

PLN 2,65343 2,84859 2,72273 1,62812 0,15323 0,52263 0,24853 4,34674 0,09010 0,03171 0,48438 2,04340 * 0,40121 18,86662 2,91543 3,88860

SEK 6,61358 7,10001 6,78633 4,05803 0,38191 1,30265 0,61944 10,83412 0,22456 0,07904 1,20730 5,09311 2,49247 * 47,02444 7,26662 9,69221

TRY 0,14064 0,15099 0,14431 0,08630 0,00812 0,02770 0,01317 0,23039 0,00478 0,00168 0,02567 0,10831 0,05300 0,02127 * 0,15453 0,20611

USD 0,91013 0,97707 0,93390 0,55845 0,05256 0,17926 0,08525 1,49094 0,03090 0,01088 0,16614 0,70089 0,34300 0,13762 6,47130 * 1,33380

EUR 0,68236 0,73255 0,70018 0,41869 0,03940 0,13440 0,06391 1,11782 0,02317 0,00816 0,12456 0,52549 0,25716 0,10318 4,85178 0,74974 *

▶ Kурсове на чуждестранни валути

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
31.03.2010.

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 25.03.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

	 Беларуска	
USD 2986 BYR
EUR 3983,32 BYR
GBP 4452,72 BYR
RUB 0,99 BYR
	 Естонска	
USD 11,57 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,91 EEK
GBP 17,36 EEK
DKK 2,1 EEK
	 Латвийска	
USD 0,53 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,5 LVL
GBP 0,79 LVL
BGN 0,36 LVL

	 Литовска	
USD 2,56 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,41 LTL
GBP 3,85 LTL
	 Молдовска	
USD 12,42 MDL
EUR 16,59 MDL
GBP 18,55 MDL
RUB 0,42 MDL
	 Руска	
USD 29,7 RUB
EUR 39,62 RUB
CHF 27,74 RUB
GBP 44,28 RUB
UAH 3,74 RUB
BYR 0,99 RUB

	 Украинска	
USD 7,96 UAH
EUR 10,59 UAH
CHF 7,42 UAH
GBP 11,84 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,74 GEL
EUR 2,32 GEL
CHF 1,62 GEL
GBP 2,59 GEL
 Полска 
USD 2,92 PLN
EUR 3,88 PLN
CHF 2,71 PLN
GBP 4,34 PLN
CZK 0,15 PLN

 Казахстан 
USD 146,98 KZT
EUR 196,06 KZT
JPY 1,6 KZT
GBP 219,17 KZT
RUB 4,95 KZT
	 Унгарска	
USD 197,14 HUF
EUR 263,69 HUF
CHF 184,59 HUF
GBP 295,34 HUF
CZK 10,39 HUF
	 Чешка	
USD 19,02 CZK
EUR 25,38 CZK
CHF 17,76 CZK
GBP 28,36 CZK
HUF 9,61 CZK

	 Азербайджан	
USD 0,81 AZN
EUR 1,07 AZN
GBP 1,2 AZN
	 Македонска	
USD 45,79 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
	 Хърватска	
USD 5,43 HRK
EUR 7,26 HRK
CHF 5,08 HRK
GBP 8,13 HRK
PLN 1,87 HRK
JPY 5,92 HRK
TRY 3,52 HRK

	 Албанска	
USD 103,83 ALL
EUR 138,5 ALL
GBP 154,82 ALL
	 Румънска	
USD 3,05 RON
EUR 4,07 RON
CHF 2,85 RON
GBP 4,55 RON
JPY 3,32 RON
	 Турска	
USD 1,54 TRY
EUR 2,06 TRY
CHF 1,44 TRY
GBP 2,3 TRY
JPY 1,68 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 25.03.2010
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ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,33 1,33 1,35 1,33
БритАнскА лирА GBP 0,89 0,89 0,9 0,89
японскА йенА JPY 122,6 122,63 122,73 121,43
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,43 1,43 1,43 1,42
норвежкА кронА NOK 8,03 8,04 8,04 8
ШведскА кронА SEK 9,68 9,69 9,72 9,67
кАнАдски долАр CAD 1,37 1,37 1,37 1,36
АвстрАлийски долАр AUD 1,47 1,47 1,47 1,46
унгАрски форинт HUF 264,04 264,25 264,94 263,39
ЧеШкА кронА CZK 25,37 25,39 25,51 25,37
рускА руБлА RUB 39,6 39,63 39,79 39,56
полскА злотА PLN 3,89 3,89 3,89 3,88

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 24.03.2010 г.

Еврото удари историческо дъно 
срещу швейцарския франк

▶ разпродажбите на евро продължиха и вчера, когато единната валута отстъ-
пи с 1% спрямо долара     Снимка BloomBerG

Притесненията за 
стабилността на 
еврозоната понижиха 
курса на еврото спрямо 
долара с 10% през 
последните четири 
месеца, а днес единната 
валута удари и исто-
рическо дъно срещу 
швейцарския франк.  
През сесията в сряда 1 
EUR се разменяше за 
около 1.3340 USD, като 
единната валута отстъ-
пи с 1%. 

Еврото поевтинява 
силно въпреки до-
брите данни за бизнес 
климата в Германия и за 
разрастването на част-
ния сектор в Европа. 
Причината за това са 
опасенията, че Гърция 
няма да получи в крайна 
сметка подкрепата на 
еврозоната, ако не успее 
да се справи с финансо-
вите си проблеми.

Междувременно 
съставният индекс 
на бизнес активността 
във фабричния сектор 
и сектора на услугите в 
еврозоната се повиша-
ва до 55.5 пункта през 

Калин Йорданов, 
 „карол”

Единната ва-
лута поевти-

нява силно въпре-
ки добрите данни 
за бизнес климата 
в Германия и за 
разрастването на 
частния сектор в 
Европа

март в сравнение с 53.7 
пункта за февруари. 

Данните на 
изследователския ин-
ститут Markit показаха, 
че това е най-високото 
му ниво от август 2007 
г. досега, малко преди 
в САЩ да се спука 
балонът в жилищния и 
ипотечния сектор.  Стой-
ността на икономиче-
ския барометър се оказа 
над прогнозираното от 

анализатори увеличе-
ние, като стойност над 
50 пункта означава, че 
бизнес активността в 
частния сектор расте. 

Самостоятелният 
индекс на активността 
в сектора на услугите, 
който доминира евро-
пейската икономика, 
през март се намира 
на най-високото си 
ниво от ноември 2007 г. 
досега.

EUR/USD
Долара за евро
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Индексите се оцветиха  
в кървавочервено

Отчет 
Продажбите на 
„Кнезим” АД се 
понижиха с 18%  
Приходите от подажби 
на „Кнезим” АД отчитат 
18% спад на годишна 
база, показва одитирани-
ят отчет на компанията, 
предаден на БФБ. Пока-
зателят през миналата 
година се свива до 305 
хил. лв. спрямо 372 хил. 
лв. за 2008 г. „Кнезим” 
няма финансови приходи 
и всички постъпления 
в дружеството се фор-
мират от продажбите. 
Разходите за дейността 
през миналата година са 
намалели с 30.9%, като 
се свиват до 257 хил. лв. 
Това помага на компания-
та да излезе на печалба 
от 48 хил. лв. през 2009 г. 
Година по-рано приходите 
и разходите на „Кнезим” 
бяха равни. Основен 
акционер в дружество-
то е „Зимекс-БГ” ООД, 
което е собственик на 
49.04% от капитала. Друг 
инвеститор с над 5% дял 
е Анатоли Кръстев, който 
има 28.14% от гласовете в 
ОСА.Последната сделка 
с акциите на „Кнезим” е 
от далечната 2007 г. На 
26 февруари 29 хил. лота 
смениха собственика си, 
като цената на книжата 
се срина с 29.54% до 62 
ст. за акция. Това прави 
пазарна капитализация от 

Борсов коментар

Последният половин 
час се оказа пагубен за вче-
рашната търговия на БФБ и 
тя се оцвети в кървавочер-
вено. И четирите индекса 
завършиха с по-ниски 
стойности, като най-дълбо-
ко се потопи измерителят 
на фондовете за имоти 
BGREIT. Той загуби 1.70% 
до 42.70 пункта. Бенчмар-
кът Sofix се нареди втори 
със спад от 0.78% до 418.64 
пункта. Равнопретегленият 
BGTR30 потъна с 0.72% до 
322.43 пункта, а широкият 
индекс BG40 вече е на ниво 
от 116.23 пункта, което е с 
0.56% по-малко от цената 
на затваряне във вторник. 

Оборотът живна и 
достигна 2.6 млн. лв. 
По-голямата част от него 
се формира на извънрегу-
лирания пазар. Там бяха 
прехвърлени 438 276 акции 
на „Монбат” АД за общо 
1.7 млн. лв. Останалите 
сделки на OTC пазара бяха 
изключително скромни. 

„Софарма логистика” 
АД изненадващо 
доминираше търговията 

на регулирания пазар. По 
позицията преминаха  
34 830 акции, като цената 
им намаля с 4.22% до 0.680 
за брой. „Елхим Искра” 
също беше във фокуса 
на инвеститорите. Те си 
размениха 24 340 акции от 
производителя на акумула-
тори. Цената им намаля с 
0.54% до 2.19 лв. за брой. 

В сегмента на 
дружествата със 
специална инвестици-
онна цел пълновластен 
господар бяха книжата 
на „Фонд за недвижими 
имоти България”  
АДСИЦ. От тях се 
изтъргуваха 90 875 при 
1.41% спад в цената до 
0.35 лв. за брой. 

Някои от слаболиквид-
ните дружества показаха, 
че не са съвсем мъртви. 
Сделки имаше със „Сила 
Холдинг” АД, „Свине-
комплекс Николово” АД, 
„Формопласт” АД и „Бъл-
гарска роза-Пловдив” АД. 

BGREIT 
изгуби 1.70% 

от стойността си

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

едва 36.7 хил. лв.  
А. Христов | pari.bg

Резултат
Спад  
в приходите  
на „Винзавод” АД
Асеновградският „Вин-
завод” АД е намалил 
приходите си с 22.8% 
през миналата година, 
показва годишният отчет 
на компанията. Оборотът 
на завода през миналата 
година се свива до 5.4 млн. 
лв. спрямо 6.9 млн. лв. 
за 2008 г. Продажбите на 
„Винзавод” АД се понижа-
ват с 23% на годишна 
база и през миналата 
година намаляват до 5.15 
млн. лв. Общите разходи 
за дейността намаляват 
до 5.7 млн. лв., като се 
понижават с 15.8% на 
годишна база. Това обаче 
не е достатъчно да донесе 
положителен финансов 
резултат на компанията 
и през миналата година 
„Винзавод” реализира 371 
хил. лв. загуба. Пониже-
нието е 460%, тъй като 
през 2008 г. дружеството 
беше на печалба от 103 
хил. лв. Последната сделка 
с книжата на „Винзавод” 
е от 10 февруари тази го-
дина, когато по позицията 
минаха 200 дяла на цена 
0.78 лв. за акция. Пазар-
ната капитализация на 
компанията е 7.8 млн. лв. 
А. Христов | pari.bg

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
„Фни България”: 90 875 

 -1.41%
„Доверие оХ” АД: 70 375 

 +0.15%

„иХ България” АД: 42 800    

-0.71%

„Парк” АДсиЦ: 1000  

-15.87%

„Катекс” АД: 1145  

-14.49%
„Балкан” АД: 45 

-12.89%

„свинекомплекс николово”: 80 

+75.00%

„видахим” АД: 6

+32.67%
БтК АД: 200 

+10.67%

4ID	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	 42800	 1,4	 1,4	 1,39	 1,4	 1,39	 -0,71%	 	 0,493	 0,296
5ALB	 1.00	BGN	 Албена	Инвест	Холдинг	АД	 100	 5,75	 5,75	 5,75	 5,75	 5,75	 0,00%	 14,329	 3,752	 0,368
5SR		 1.00	BGN	 Стара	планина	Холд	АД	 2039	 2,57	 2,61	 2,51	 2,55	 2,61	 1,64%	 139,225	 1,164	 1,086
6S7	 	 1.00	BGN	 Синергон	Холдинг	АД	 828	 1,82	 1,82	 1,82	 1,82	 1,82	 0,11%	 1,559	 0,243	 0,294
3JR	 	 1.00	BGN	 Софарма	АД	 2715	 4,02	 4,02	 3,98	 4	 3,98	 -0,85%	 11,444	 1,046	 2,107
4BJ	 	 1.00	BGN	 Българска	роза-Севтополис	АД	 4431	 1,44	 1,44	 1,41	 1,43	 1,44	 0,00%	 29,699	 1,300	 0,922
4CF		 1.00	BGN	 ЦКБ	АД	 13777	 1,35	 1,37	 1,34	 1,36	 1,37	 1,11%	 5,203	 0,588	 0,472
4O1		 1.00	BGN	 Проучване	и	добив	на	нефт	и	газ	АД	 192	 2,91	 2,93	 2,9	 2,92	 2,93	 1,00%	 4,230	 1,213	 0,599
5BR		 1.00	BGN	 Параходство	БРП	АД	 465	 1,65	 1,62	 1,5	 1,52	 1,55	 -6,06%	 10,782	 1,086	 0,915
5DOV	 1.00	BGN	 Доверие	Обединен	Холдинг	АД	 70375	 3,34	 3,34	 3,3	 3,34	 3,34	 0,15%	 	 0,244	 0,231
5F4		 1.00	BGN	 ПИБ	АД	 3193	 2,39	 2,4	 2,37	 2,38	 2,37	 -0,75%	 8,642	 0,616	 0,654
5KTE	 1.00	BGN	 Катекс	АД	 1145	 2,58	 2,58	 2,2	 2,25	 2,2	 -14,48%	 158,258	 0,396	 0,076
5MB	 1.00	BGN	 Монбат	АД	 1085	 6,53	 6,53	 6,5	 6,5	 6,5	 -0,37%	 16,178	 2,239	 2,132
5ODE	 1.00	BGN	 КРЗ	Одесос	АД	 4	 107,92	 108	 107,99	 108	 108	 0,08%	 28,247	 1,606	 1,042
5ORG	 1.00	BGN	 Оргахим	АД	 1	 84,01	 83,5	 83,5	 83,5	 83,5	 -0,61%	 	 0,432	 0,706
5OTZ	 1.00	BGN	 ОЦК	АД	 344	 13,83	 13,59	 13,4	 13,48	 13,5	 -2,39%	 	 0,990	 2,164
5PET	 1.00	BGN	 Петрол	АД	 1700	 4	 3,82	 3,8	 3,81	 3,8	 -5,00%	 	 0,262	 12,845
5V2		 1.00	BGN	 Холдинг	Варна	АД	 170	 8,05	 8,05	 8	 8	 8	 -0,62%	 4,449	 0,924	 0,248
6C4		 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 745	 2,64	 2,66	 2,65	 2,65	 2,66	 0,61%	 2,965	 0,422	 0,499
6C4P	 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 21791	 2,81	 2,8	 2,75	 2,77	 2,75	 -2,13%	 	 	
6C9		 10.00	BGN	 КТБ	АД	 258	 62	 62	 61,1	 61,94	 61,1	 -1,45%	 6,991	 2,079	 1,425
6H2		 1.00	BGN	 Холдинг	Пътища	АД	 3110	 2,33	 2,33	 2,26	 2,31	 2,33	 0,00%	 	 0,353	 1,802
SL9		 1.00	BGN	 Спарки	Елтос	АД	 4521	 1,93	 2	 1,93	 1,95	 1,93	 0,00%	 	 1,022	 0,340
3JO	 	 1.00	BGN	 Слънце	Стара	Загора-Табак	АД	 32	 7,3	 7	 7	 7	 7	 -4,11%	 	 1,285	 1,395
3NB		 1.00	BGN	 Неохим	АД	 20	 27,6	 27,6	 27,6	 27,6	 27,6	 0,00%	 	 0,916	 0,708
3Z9	 	 1.00	BGN	 Захарни	заводи	АД	 153	 1,91	 2	 2	 2	 2	 4,60%	 11,505	 0,198	 0,937
3ZL	 	 1.00	BGN	 Златни	пясъци	АД	 300	 3	 3	 2,9	 2,95	 2,9	 -3,33%	 	 0,613	 0,183
4BI	 	 10.00	BGN	 ЗАД	Булстрад	Виена	иншурънс	груп	 85	 41	 40	 40	 40	 40	 -2,43%	 	 41,602	 1,718
4BN	 1.00	BGN	 Балкан	АД	 45	 11,25	 9,8	 9,8	 9,8	 9,8	 -12,89%	 10,794	 0,505	 0,584
4CG		 2.00	BGN	 Холдинг	Кооп-Юг	АД	 51	 1	 1,09	 1	 1,05	 1,09	 9,00%	 	 5,830	 0,468
4CK		 1.00	BGN	 Химко	АД	 11800	 0,09	 0,09	 0,09	 0,09	 0,09	 -3,22%	 	 1,953	
4DR	 1.00	BGN	 Дружба	стъкларски	заводи	АД	 500	 3,49	 3,3	 3,3	 3,3	 3,3	 -5,39%	 18,228	 0,909	 0,989
4EH		 1.00	BGN	 Еврохолд	България	АД	 5968	 1,3	 1,34	 1,3	 1,33	 1,31	 0,62%	 	 	 0,463
4HE		 1.00	BGN	 ХЕС	АД	 100	 6,1	 6,5	 6,1	 6,49	 6,5	 6,48%	 	 0,952	 0,865
4I8	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Капитал	Холдинг	АД	 1260	 2,6	 2,58	 2,58	 2,58	 2,58	 -0,77%	 	 0,218	 0,585
51P	 	 1.00	BGN	 Полимери	АД-Devnya	 800	 1,59	 1,65	 1,5	 1,56	 1,6	 0,63%	 	 0,237	 0,041
52E	 	 1.00	BGN	 Елхим	Искра	АД	 24340	 2,2	 2,23	 2,18	 2,18	 2,19	 -0,54%	 18,564	 1,228	 1,169
57B		 1.00	BGN	 Булгартабак	холдинг	АД	 50	 17,87	 17,75	 17,75	 17,75	 17,75	 -0,67%	 35,914	 0,480	 0,387
57E	 	 1.00	BGN	 ЕМКА	АД	 910	 2,9	 3,01	 2,93	 2,99	 2,93	 0,97%	 27,695	 0,938	 1,683
59X		 1.00	BGN	 Унифарм	АД	 30	 39,49	 39,48	 39,48	 39,48	 39,48	 -0,02%	 	 	
5BN		 1.00	BGN	 БАКБ	АД	 8883	 15,5	 15,5	 15	 15,5	 15	 -3,22%	 9,011	 1,773	 0,906
5BP		 1.00	BGN	 Билборд	АД	 220	 1,04	 1,09	 1,05	 1,06	 1,09	 4,33%	 44,467	 0,564	 0,494
5BT		 1.00	BGN	 БТК	АД	 200	 2,7	 2,99	 2,99	 2,99	 2,99	 10,67%	 31,991	 0,942	 2,305

5EO		 1.00	BGN	 Етропал	АД	 300	 2,4	 2,25	 2,25	 2,25	 2,25	 -6,25%	 22,590	 0,747	 1,818
5IC	 	 1.00	BGN	 ЗД	Евро	инс	АД	 4678	 1,59	 1,55	 1,54	 1,55	 1,54	 -3,14%	 2,868	 	 0,755
5MA	 1.00	BGN	 Медика	АД	 600	 1,73	 1,73	 1,73	 1,73	 1,73	 0,00%	 27,241	 1,262	 0,774
5MH	 1.00	BGN	 М+С	хидравлик	АД	 975	 5,3	 5,2	 5	 5,06	 5	 -5,64%	 72,018	 1,373	 1,714
5T3		 1.00	BGN	 КТИ	Съединение	АД	 1700	 0,19	 0,19	 0,19	 0,19	 0,19	 2,12%	 0,032	 0,022	 0,034
6A8		 1.00	BGN	 Адванс	Екуити	Холдинг	АД	 430	 1,09	 1,08	 1,06	 1,07	 1,06	 -2,75%	 	 	
6AB		 1.00	BGN	 Албена	АД	 16	 42	 41,71	 41,71	 41,71	 41,71	 -0,69%	 5,757	 1,892	 0,543
6AM	 1.00	BGN	 Алкомет	АД	 180	 3,3	 3,3	 3,29	 3,29	 3,29	 -0,30%	 	 0,354	 0,849
6EG		 1.00	BGN	 Енергоремонт	Холдинг	АД	 143	 15,75	 15,5	 15	 15,22	 15	 -4,76%	 3,257	 0,348	 1,978
6L1	 	 1.00	BGN	 Ломско	Пиво	АД	 1000	 0,62	 0,63	 0,63	 0,63	 0,63	 1,61%	 3,078	 0,424	 0,298
6S4		 2.00	BGN	 Северкооп	Гъмза	Холдинг	АД	 546	 0,7	 0,7	 0,7	 0,7	 0,7	 0,00%	 0,704	 0,130	 0,086
6SL	 	 1.00	BGN	 Софарма	Логистика	АД	 34830	 0,71	 0,73	 0,68	 0,68	 0,68	 -4,22%	 	 10,972	 0,590
6SO		 1.00	BGN	 София	Комерс-ЗК	АД	 1079	 4,3	 4,32	 4,3	 4,3	 4,3	 0,00%	 	 	
E4A		 1.00	BGN	 Енемона	АД	 180	 9,15	 9,25	 9,13	 9,19	 9,15	 0,00%	 6,817	 0,568	 1,137
T24		 1.00	BGN	 ТК-ХОЛД	АД	 25	 2,2	 2,2	 2,2	 2,2	 2,2	 0,00%	 	 0,242	 0,276
T43	 	 1.00	BGN	 Зърнени	Храни	България	АД	 14410	 0,6	 0,61	 0,6	 0,6	 0,61	 1,00%	 13,520	 0,613	 0,525
T57	 	 1.00	BGN	 Трейс	груп	холд	АД	 42	 69,63	 69,8	 69,61	 69,67	 69,61	 -0,03%	 40,301	 1,028	 3,003
ZNOA	 1.00	BGN	 Енемона	АД	 2075	 0,8	 0,82	 0,79	 0,81	 0,79	 -1,00%	 	 	
3JU	 	 1.00	BGN	 София-БТ	АД	 10	 29	 28	 28	 28	 28	 -3,45%	 	 0,345	 0,517
4BO	 1.00	BGN	 Българска	Роза-Пловдив	АД	 5	 0,3	 0,3	 0,3	 0,3	 0,3	 -0,33%	 	 	
4F8		 1.00	BGN	 Формопласт	АД	 1000	 0,33	 0,3	 0,3	 0,3	 0,3	 -9,09%	 	 	 0,179
4KU	 1.00	BGN	 Каучук	АД	 40	 26,4	 23,85	 15	 18,14	 23,85	 -9,66%	 57,065	 0,963	 0,975
4VD	 1.00	BGN	 Видахим	АД	 6	 1,5	 1,99	 1,99	 1,99	 1,99	 32,67%	 	 0,084	 2,388
6S5		 1.00	BGN	 Сила	Холдинг	АД	 50	 1,05	 1,1	 1,1	 1,1	 1,1	 4,76%	 	 	
6SN		 1.00	BGN	 Свинекомплекс	Николово	АД	 80	 0,4	 0,7	 0,7	 0,7	 0,7	 75,00%	 	 	
9K2A	 375.00	EUR	 Евролийз	Ауто	АД	 10	 100	 99,5	 99,5	 99,5	 99,5	 -0,50%	 	 	
9RTC	 1	000.00	EUR	 ХипоКредит	АД	 1	 98,07	 98,26	 98,26	 98,26	 98,26	 0,20%	 	 	
A29A	 500.00	EUR	 Ти	Би	Ай	Лизинг	ЕАД	 18	 98	 98	 98	 98	 98	 0,00%	 	 	
4EC		 1.00	BGN	 ЕЛАРГ	ФЗЗ	АДСИЦ	 6000	 0,75	 0,73	 0,67	 0,7	 0,67	 -10,28%	 6,040	 2,001	 0,566
4PK		 1.00	BGN	 Парк	АДСИЦ	 1000	 0,63	 0,53	 0,53	 0,53	 0,53	 -15,87%	 	 15,754	 0,318
5BU		 1.00	BGN	 ФНИ	България	АДСИЦ	 90875	 0,36	 0,36	 0,35	 0,35	 0,35	 -1,41%	 	 	
5CQ	 1.00	BGN	 Кепитъл	Мениджмънт	АДСИЦ	 920	 61	 63,6	 63,6	 63,6	 63,6	 4,26%	 10,967	 6,495	 10,245
6A6		 1.00	BGN	 Адванс	Терафонд	АДСИЦ	 5450	 1,2	 1,2	 1,12	 1,12	 1,2	 -0,08%	 13,322	 3,155	 0,624
6BMA	 1.00	BGN	 БенчМарк	фонд	имоти	АДСИЦ	 8140	 0,4	 0,43	 0,36	 0,37	 0,43	 7,50%	 	 	
6ER		 1.00	BGN	 И	Ар	Джи	Капитал	-	2	АДСИЦ	 300	 3	 3	 3	 3	 3	 0,00%	 11,538	 4,112	 1,631
E7P	 	 1.00	BGN	 Експат	Бета	АДСИЦ	 20000	 1,01	 1,01	 1,01	 1,01	 1,01	 -0,10%	 	 	
BLKC	 1.00	%BG	 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	 27267	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 -2,37%	 	 	
BLKD	 1.00	%BG	 КЗ,	издадени	по	ЗОСОИ	 35000	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,00%	 	 	
SPKA	 1.00	BGN	 Сентинел	Принсипал	 9000	 1	 1,02	 1,02	 1,02	 1,02	 2,00%	 	 	

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 25.03.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.
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За дата 24.03.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1096,75 1129,65

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

23.03.2010 г.

156,25 155,49 154,73 154,35 152,44 152,44 
 11,71 11,65 11,59 11,56 11,42 11,42 
 80,66 80,27 79,88 79,48 78,31 78,31 
 99,28 98,80 98,32 97,84 96,39 96,39 
 753,34 749,69 746,03 742,37 731,40 731,40 
 167,54 166,74 165,94 165,14 159,56 159,56 
 80,23 79,84 79,45 79,07 77,14 77,14 
 154,73 153,99 153,24 152,50 148,78 148,78 
 298,89 297,47 296,05 294,62 284,66 284,66 
 179,09 178,24 177,38 176,53 170,56 170,56 
 227,87 226,79 225,70 224,62 217,02 217,02 
 82,38 81,99 81,60 81,21 78,46 78,46 
 232,32 231,22 230,11 229,00 221,26 221,26

Източник: БАУД (www.baud.bg)

China Unicom попари капиталовия пазар в Китай
Акциите на компа-
нията, търгувани на 
борсата в Хонконг, 
загубиха 1.5% от 
стойността си и се 
търсеха на 9.22 HKD
Вторият по големина мо-
билен оператор в Китай 
China Unicom обяви в своя 
годишен доклад пониже-
ние на печалбата със 73%. 
По този начин нетната пе-
чалба на компанията за 

миналата година е дос-
тигнала 9.56 млрд. юана 
(1.4 млрд. USD), като за 
сравнение година по-рано 
тя е била 35.4 млрд. юана. 
Очакванията на базираната 
в Пекин компания бяха за 
стигане поне до 10.6 млрд. 
юана, но големите разходи 
за високоскоростни услуги 
доведоха до сегашния по-
слаб резултат. 

Целта на тези нови ус-
луги беше да се привлекат 
абонатите, които ги използ-

ваха, на конкурентния опе-
ратор China Mobile.

През обявения период 
новите абонати са били 
14.2 млн., а общата обяве-
на цифра стига 150.5 млн., 
като там са включени и 2.7 
млн. абоната на новата ви-
сокоскоростна 3G услуга. 
Според директора на дру-
жеството Чанг Ксиабинг 
през 2010 г. се очаква нови-
те подписани договори да се 
удвоят, а тези, които използ-
ват безжична телевизия, да 
бъдат поне 50% от тях.

На борсовата сесия в сря-
да акциите на компания-
та, търгувани на борсата в 
Хонконг, загубиха 1.5% от 
стойността си и се търсеха 
на 9.22 HKD. Това пони-
жение закръгли годишния 
спад до 10%, превръщай-
ки компанията в най-ло-
шо представилия се сред 
трите основни оператора 
в Китай.

Георги Георгиев

 според директора на дружеството Чанг Ксиабинг през 2010 г. се очаква новите 
подписани договори да стигнат 25 млн.        Снимка BloomBerg

▶

Договорен фонд

Стойност за един дял 24.03.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0225 лв. 1.0072 лв. 1.0174 лв. 0.81% 12.60%

Сентинел - Рапид 1.1573 лв. 1.1573 лв. 1.01% 3.99%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 23 март 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 24/03/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,150538 € 1,173549 € 1,144785
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,904536 € 0,922627 € 0,900013

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,797010 € 0,812950 € 0,793025

Цените са валидни за поръчки, подадени на 19/03/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 25/03/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,118451 лв. 1,118451 лв. 1,118451 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 25/03/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.2152 12.2089 8.6608
316.7191 N/A 12.1669 8.6311
318.2971 13.1044 N/A 8.5885
318.2971 13.1044 12.1070 N/A

Piraeus Funds Цени за дата 23.03.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 9,1021 8,7702

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7648 0,7369

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 3,1457 3,0838

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,1652 8,8093

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,8482 9,5593

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,0269 9,8293

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg) 

балансиран 4.9118 4.9364  5.1083 4.9118 4.8136   -4.61% 11.19% -13.42% -29.15% 21.01.2008
фонд в акции 6.5613 6.5941  6.8238 6.5613 6.4301   -7.37% 13.70% -4.47% -18.52% 23.01.2008
високодоходен 10.0874 10.2387  10.4909 0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4599    2.4599    -1.30% 27.65% 17.65% -58.19% 12.11.2007
балансиран 2.9090    2.9090    -2.21% 23.87% 10.79% -51.72% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца                                                                 над 6 месеца     
паричен пазар 10.9212  10.9157  10.8993 10.9102 10.9102 10.9157 1.62% 0.13% 6.57% 6.20% 06.10.2008
балансиран 10.7647  10.7111  10.6040 10.6575  0.0000 0.01% 6.10% 15.21% 4.90% 06.10.2008
фонд в акции 10.1337  10.0833  9.9321 9.9825  0.0000 -1.92% 9.31% 19.22% 0.58% 06.10.2008

балансиран 13.5586    13.4244    0.02% 6.62% 12.78% 7.12% 14.12.2005
фонд в акции 8.3487    8.2660    -1.32% 13.74% 10.81% -3.96% 01.03.2006
балансиран 5.4573    5.4033    -7.69% 10.07% -4.33% -15.16% 21.06.2006
фонд в акции 8.1677    7.9298    0.12% 15.09% 22.01% -10.32% 05.02.2008
фонд в акции 11.2584    10.9305    6.51% 8.82% 13.73% 4.27% 05.02.2008
паричен пазар 11.5743    11.5743    2.02% 0.21% 9.01% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 83.0529    82.7622  83.0529  0.15% 3.61% 12.94% -5.08% 20.11.2006
фонд в акции 51.3550    51.0982  51.3550  -1.04% 2.06% 6.94% -14.58% 20.11.2006
фонд в акции 73.1321    72.7664  73.1321  6.08% 4.65% 22.58% -10.88% 03.10.2007
             
фонд в акции 103.2558    101.7184    -0.17% 2.12% 4.18% 0.79% 04.01.2007
балансиран 83.7414    82.4946    0.35% 0.69% 0.06% -6.75% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.27068    1.26814    1.66% 0.86% 6.28% 5.68% 01.12.2005
балансиран 1.07803    1.07159    -0.12% 6.16% 10.24% 1.69% 01.12.2005
фонд в акции 0.77804    0.76649    -0.46% 15.12% 25.35% -6.21% 01.03.2006
фонд в акции 0.72723    0.72287    -0.92% 1.99% 3.06% -14.52% 07.03.2008
ниско рисков 1.03549    1.03239    0.94% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 104.4134    103.3744    1.13% 9.48% 15.55% 0.89% 07.12.2005
балансиран 110.3958    109.2973    0.10% 8.41% 9.60% 2.34% 06.03.2006
фонд в акции 91.5050    90.1427    1.02% 14.29% 22.56% -0.45% 20.06.2005
паричен пазар 117.2953    117.2953    2.10% 0.63% 6.26% 6.87% 31.10.2007
ниско рисков 92.2204    91.8518    2.15% 2.98% -6.07% -3.77% 01.02.2008
ниско рисков 103.4756  103.3722  0.0000  0.0000  0.93% N/A N/A 4.64% 01.07.2009

балансиран 4.9108     4.8814     -0.14% 9.70% 14.02%*** 5.36% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0269  1.0218   1.0192  1.0142     -3.50% N/A N/A*** 2.06% 01.06.2009
   
балансиран 18.6270     18.4970     -0.55% 9.14% 7.09% 12.05% 28.09.2004
фонд в акции 11.9614    11.7952     -1.99% 12.69% 6.37% 4.19% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3645     1.3443     5.31% 12.29% 28.07% 4.30% 10.05.2004
фонд в акции 0.8112     0.7992    16.26% 17.91% 69.86% -6.26% 04.10.2006
фонд в акции 0.9472     0.9332    8.02% 15.26% 1.88% -2.93% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.5290  128.3369  128.0807    1.69% 3.42% 4.72% 6.57% 04.05.2006
балансиран 15.0855  15.0855  14.9361    0.25% 8.46% 7.14% 3.25% 17.12.2004
фонд в акции 0.7599  0.7525  0.7450    1.42% 15.38% 17.29% -7.29% 04.05.2006
             
балансиран 797.6124    791.6452    2.27% 8.32% 25.43% -10.91% 09.05.2008
фонд в акции 719.7300    714.3455    1.51% 9.99% 29.90% -15.05% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0021    11.0021    1.22% 2.50% 5.41% 2.33% 30.01.2006
балансиран 119.8635    119.8635    -0.13% 8.10% 13.22% 2.38% 30.01.2005
фонд в акции 6.9454    6.9454    -1.40% 17.71% 34.72% -8.41% 30.01.2006
фонд в акции 10.0259    10.0259    -0.43% 1.58% 0.03% 0.23% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.5724    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5304  0.5277  0.5251    0.75% 7.10% 9.57% -23.90% 19.11.2007
балансиран 0.7482  0.7456  0.7429    0.22% 3.38% 5.41% -11.79% 19.11.2007
ниско рисков 0.9768  0.9753  0.9739    1.29% 1.90% 7.46% -1.06% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2284  1.2266  1.2248    1.42% 0.54% 7.39% 5.21% 16.03.2006
консервативен 1.2479  1.2442  1.2405    1.82% 1.31% 8.35% 5.58% 16.03.2006
балансиран 0.8667  0.8632  0.8597    -0.32% 5.73% 6.82% -3.59% 16.03.2006
фонд в акции 0.6706  0.6673  0.6640    -0.61% 10.42% 12.40% -9.57% 16.03.2006
балансиран 0.7610  0.7580  0.7550    -0.29% 7.23% 7.11% -12.29% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0069  1.0069  0.9566    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1573   1.1573    1.01% 0.21% 3.99% 3.60% 15.11.2005
балансиран 1.0225   до 90 дни  над 90 дни  0.81% 3.81% 12.60% 0.27% 12.09.2005
    1.0072  1.0174      

балансиран 8.0013   8.0013    -2.59% 11.74% 21.86% -5.34% 01.03.2006
фонд в акции 6.8830   6.8830    -1.82% 14.92% 32.08% -8.78% 01.03.2006
фонд в акции 2.9070   2.9070    3.65% 14.19% 22.24% -34.03% 05.04.2007
консервативен 10.3466   10.3466    -0.79% 1.86% 1.90% 2.70% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7839 0.7800 0.7781 0.7723 0.7723 0.7762  0.7569 6.44% 13.45% 24.28% -6.51% 22.05.2006
фонд в акции 0.4433 0.4411 0.7781 0.4367 0.4367 0.4389  0.4280 6.25% 24.23% 74.12% -24.88% 02.05.2007

фонд в облигаци 316.0878    315.1410    1.13% 0.28% 5.20% 7.38% 17.11.2003
ниско рисков 13.2348    12.9740    0.53% 3.87% 11.01% 6.46% 27.12.2005
балансиран 12.2268    11.8672    -0.37% 6.53% 16.34% 4.37% 27.12.2005
фонд в акции 8.6736    8.4185    -1.38% 12.54% 28.54% -3.55% 07.09.2005
балансиран 20.4351    20.4351    0.77% 3.64% 10.39% 0.88% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6457    6.6125    -1.80% 11.31% 22.12% -13.53% 01.06.2007
балансиран 8.0211    7.9810    -1.49% 11.47% 22.49% -7.54% 01.06.2007
консервативен 11.0398    11.0123    1.53% 3.21% 9.06% 3.85% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2141    1.1898    -0.76% 5.96% 5.77% 5.67% 18.09.2006
балансиран 1.0531    1.0425    -0.03% 3.21% 3.86% 2.94% 10.06.2008

19, 20, 21, 22 и 23.03.2010 г.

9.2434 9.1509 1.35% -6.21%

China Unicom
HKD
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9.22
-1.50%
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▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 76,75
СИБИРСКИ 77,51
УРАЛСКИ C+F 77,51
САХАРСКИ 80,38
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 77,84
ОСБЕРГ 79,04
ЕКОФИСК 78,89
СТАТФОРД 79,84
ФОРТИС 77,84
ФЛОТА 76,39
УРАЛСКИ CIF 77,05
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 81,01
КУА ИБОЕ 80,28
ФОРКАДОС 80,81
КАБИНДА 79,27

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 720 730 CIF 
ПРОПАН 665 675 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 773 773 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 770 772 FOB 
АВИОГОРИВО 657,5 657,5 FOB 
НАФТА 704 704 CIF 
ГАЗЬОЛ 661 657,5 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 675 675 FOB 50PPM
МАЗУТ 471 471 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 446 446 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7310,5 7370,75 7375
КАЛАЙ 17250 17350 17550
ОЛОВО 2001 2040,25 2042
ЦИНК 2182,5 2221 2223
АЛУМИНИЙ 2194,5 2232,5 2234
НИКЕЛ 22195 22186 22240
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2050 2070 2080

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1091,7 1092,05 1105,8 1088,5
СРЕБРО 16,69 16,73 17,05 16,57
ПЛАТИНА 1582 1585,5 1610,25 1578,45
ПАЛАДИЙ 450,5 452,45 467 446,13

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Март
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 193,25
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 474
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 165,3
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 193,56
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 135,66

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

Източник: Bloomberg

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид	 Борса	 Единица	 										Април
Царевица CBOT USd/bu. 360

Ечемик ASE USD/MT 128,91

Памук NYBOT USd/lb. 82,53

Какао NYBOT USD/MT 2830

Кафе NYBOT USd/lb. 134,5

Рапица ASE USD/MT 371,69

Ориз CBOT USD/cwt 12,68

Овес CBOT USd/bu. 216

Соя CBOT USd/bu. 960,5

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид	 Борса	 Единица	 										Април
Захар NYBOT USd/lb. 17,06
Соево масло CBOT USd/lb. 39,23
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 142,2
Мляко CME USD/cwt 12,35
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 105,75
Масло CME USd/lb. 151
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,63

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

За пореден 
път оловото 
се нареди 

сред големите губещи 
на пазара, като този 
път свали повече от 
73 USD от стойността 
си. Основната причи-
на за това беше слабо-
то търсене от страна 
на инвеститорите

Цената на 
златото 
отбеляза 

ново понижение и 
по време на вчераш-
ната сесия в Лондон 
достигна 1092 USD/
тр.у. Основната при-
чина за това беше 
отново доларът, 
който спечели 1.11%

По време на 
борсовата 
сесия в сря-

да захарта добави 
повече от 12 USD 
към стойността си и 
по този начин вре-
менно се преустано-
ви пропадането на 
цената, започнало 
през януари

Стока на деня

3.44
▶ процента се повиши 
нерафинираната захар 
на борсата в Ню Йорк и 
достигна 377.86 USD/т

Цифра на деня

3.55
процента загуби оловото 

по време на вчерашната 
борсова сесия и достигна 
2001 USD/т

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Петролът забрави за мечтаните 82 USD/б

Цената на царевицата 
продължи да пропада 
и по време на третата 
борсова сесия от началото 
на седмицата. Основната 
причина бяха данните  от 
африканския континент. 
Според официални цифри, 
изнесени от правителство-
то на Южноафриканската 
република, през този се-
зон добитите количества  
царевица в страната ще 
са с 0.7% повече спрямо 
прогнозата, която беше 
направена месец по-рано. 
Според последните очак-
вания реколтата през тази 
година ще стигне 12.96 
млн. т, докато прогноза-
та,  дадена само месец 
по-рано, предвещаваше 

Южна Африка потопи 
цената на царевицата

Обзор

Поредната силна сесия 
за долара донесе нови 
беди за петрола. Десет-
месечният рекорд, който 
постигна американската 
валута спрямо европей-
ския си конкурент, върна 
цената на нефта далеч 
под 81 USD/б. На сеси-
ята вчера американската 
валута се търгуваше за 
1.3340 EUR/USD, което е 
повишение с 1.18%. 

Плахите опити за 
достигане на 82 USD/б, 
които суровият петрол 
правеше по време на 
предишните две сесии, 
бяха напълно заличени от 
сегашния срив, който го 
запрати далеч под грани-
цата от 81 USD/б. Спо-
ред седмичния доклад, 
изнесен от Министер-
ството на енергетиката 
на САЩ, запасите от 

доста изненадващо както 
за инвеститорите, така и 
за анализаторите, които 
също предвиждаха увели-
чение на количествата, но 
то беше в рамките на 1.65 
млн. барела. Също така 
бяха изнесени и данни за 
дневния внос в страната 
през миналата седмица. 
Според тези данни и там 

има увеличение в рамките 
на 12% до 9.4 млн. барела.

На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
петрол за април се котира-
ха за 80.41 USD/б, или по-
нижение от 1.83%. Сортът 
Брент за същия период се 
търгуваше с понижение от 
1.56% до 79.44 USD/б.

На борсата в 
Чикаго цената 

на царевицата с 
доставка през май 
достигна 142.12 
USD/т, което е 
понижение с 0.48%

реколтата да не надвиша-
ва 12.88 млн. т.

Ако цифрите в тази 
първа поправка на про-
гнозните резултати станат 
реалност, ще бъде достиг-
нат най-високият добив 
от 1982 г. насам, като през 
тази година реалното коли-
чество събрана царевица 
достигна 14.4 млн. т. Ако 
сравним новите цифри с 
добитото през предиш-
ния сезон, ще се види, че 
тогава реколтата е била 

12.9 млн. т, а в процентно 
изражение е 7.6%. От из-
ключително значение са и 
данните за засетите площи 
царевица, които според 
правителството са стиг-
нали 2.74 хектара, което е 
повишение от 13% спрямо 
година по-рано.

Увеличените площи 
засята земя не са един-
ственият виновник за  
очакваните големи доби-
ви. Като основна причина 
можем да отбележим и 

неочаквано обилните 
валежи, които паднаха над 
страната и които несъмне-
но ще се отразят положи-
телно на реколтата. 

На борсата в Чикаго 
цената на царевицата с 
доставка през май достиг-
на 142.12 USD/т, което е 
понижение с 0.48%. При 
соята също се наблюдава 
значително понижение, 
като там спадът достигна 
1.16% и се котираше за 
351.54 USD/т.

На борсата 
в Ню Йорк 
фючърсите на 

суровия петрол за 
април се котираха 
за 80.41 USD/б, или 
понижение от 1.83%

 Големите очаквани добиви в Южноафриканската република объркаха прогнози-
те на анализаторите                                                                      сНимка bloomberg

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

петрол в страната са се 
повишили със 7.25 млн. 
барела и са стигнали 351.3 
млн. барела. Това се оказа 
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Очакваният търговски де-
фицит през март ще даде 
на Китай силен аргумент 
срещу останалия свят, че  
юанът не е подценен. Във 
все по-разгорещените спо-
рове за валутната политика 
на Пекин се включиха и 
представители на бизнеса 
в най-многолюдната държа-
ва, според които освобож-
даването на обменния курс 
може да има положителни 
страни. 

За поскъпването
Всяко покачване на юана 
с 1% на година би увели-
чило печалбата на China 
Eastern Airlines с 280 млн. 
юана (41 млн. USD), ка-
за президентът на втория 
по големина превозвач в 
Китай Ма Ксулун. По-скъ-
пата местна валута би се 
отразила положително и на 
металургичния сектор. Това 
ще е добре дошло за нас, 
тъй като ние внасяме руда 
за милиарди юани годиш-
но, каза председателят на 
производителя на стомана 
Hunan Lengshuijiang Steel 
Чен Дайфу. 

Според прогнози на 
Morgan Stanley поскъпва-
нето на юана с 5%, което 
е максимумът, очакван от 
банката за 2010 г., би вдиг-

Китайската валута - между 
политиката и бизнеса
За пръв път от 6 го-
дини насам азиат-
ската страна очаква 
вносът да изпревари 
износа

8
▶млрд. USD търговски 
дефицит очаква да отче-
те Китай за март

нало печалбата на китай-
ските компании средно с 
2%, което ще направи ак-
циите им по-привлекателна 
инвестиция.

Китайските банкери пък 
обвиняват фиксирания 
курс, че е разстроил парич-
ните пазари. Покупката на 

долари от Пекин, с които 
да поддържа фиксирания 
курс, увеличи валутните 
резерви до 2.4 трлн. USD и 
наводни финансовата сис-
тема с юани. Китайците са 
най-големият чуждестра-
нен инвеститор в амери-
кански държавни ценни 
книжа, като общата сума 
в такива вложения е почти 
900 млрд. USD.

Губещи
Производителите на тек-
стил и мебели биха изгуби-
ли най-много от поскъпва-
нето на юана, тъй като нор-
мата им на печалба е едва 
3%, обявиха от Китайския 
съвет за насърчаване на 
международната търговия. 
Някои от тях може да фали-
рат, показват проведените 
наскоро от организацията 
стрес тестове в 1000 ком-
пании.

Прогнози
Икономистите 
очакват излишък 
за годината

Повечето иконо-
мисти не очакват 
Китай да продължи 
да отчита дефицити 
дълго време, като за 
цялата година тър-

▶

говският баланс най-
вероятно ще е с голям 
излишък. 

Прогнози на Светов-
ната банка показват, че 
излишъкът по текущата 
сметка на Китай ще се 
увеличи до 304 млрд. USD 
през 2010 г.

През миналата година 
той рязко намаля до 284.1 
млрд. USD от 426.1 млрд. 
USD през 2008 г.

▶

▶

От най-големия произ-
водител на резервни час-
ти за автомобили в Китай 
Wanxiang Group пък за-
явиха, че компанията би 
се справила с постепенно 
покачване на валутата, но 
евентуален рязък скок би 
бил пагубен.

Американска връзка
От юли 2008 г. китайската 
валута е фиксирана към 
долара при курс от около 
6.8 CNY/USD, което среща 
сериозна критика от Ва-
шингтон. 

Наскоро президентът 
Барак Обама заяви, че по-
пазарно ориентиран курс 
много би помогнал за ре-
балансиране на световната 
икономика. Евтиният юан 
прави износа на страната 
силно конкурентен, като 
в същото време вносни-
те стоки трудно намират 
пазар. 

Миналата седмица сена-
тори призоваха Обама да 
заплаши Пекин с търговски 
санкции, ако не прекрати 
сегашния валутен режим, 
който сериозно се отразява 
на конкурентоспособността 
на американските произво-
дители. Беше предложен 
и закон, който да позволи 
на САЩ да предприемат 
действия срещу изкривява-
нето на курса. 

Следващия месец се очак-
ва финансовото министер-
ство да реши дали да обяви, 
че Китай манипулира валу-
тата си. Такова определение 
не е използвано от 1994 г.

търговски баланс
Преди дни Пекин обяви, че 
за пръв път от шест години 

Китай може да отчете ме-
сечен търговски дефицит 
през март. Макар че окон-
чателните данни няма да 
са ясни преди 10 април, 
статистиката до момента 
показва, че вносът надви-
шава износа. Дефицитът 
за месеца може да стигне 8 
млрд. USD в сравнение с 24 
млрд. излишък през октом-
ври, обяви премиерът Уън 
Дзябао. Износът минала-
та година е представлявал 
четвърт от брутния вътре-
шен продукт на страната, 
докато през 2008 г. той е 
бил една трета, показват 
данни на правителството. 
Икономическият растеж 
през 2009 г. се дължеше 
основно на вътрешното по-
требление, заяви Дзябао.

Дни преди това минис-
търът на търговията Чен 
Демин каза, че ръстът на 
вноса в Китай е в подкрепа 
на чуждестранните ком-
пании. Той цитира данни, 
според които през първите 
два месеца на 2010 г. вносът 
от САЩ се е покачил с 37%, 
от Европа - с 35%, а от Япо-
ния - с 48%. Търговският 
излишък на Китай за януа-
ри и февруари е спаднал с 
50% в сравнение с миналата 
година.

Въпрос на политика
Колкото повече САЩ пов-
дигат въпроса, толкова по-
вече се втвърдява позици-
ята на привържениците на 
фиксирания курс в Китай, 
което връзва ръцете на пра-
вителството, твърди бив-
шият търговски представи-
тел на САЩ Сюзан Шваб 
пред Bloomberg. Винаги 

Сегашни-
ят валутен 

режим сериоз-
но се отразява 
на конкуренто
способността на 
американските 
производители

сме гледали на Китай като 
на монолитна структура, но 
там има вътрешни дебати, 
казва тя.

На среща през май китай-
ски и американски пред-
ставители ще обсъдят въ-
проса. Премиерът Дзябао 
призова световните лидери 
за съдействие, за да се из-
бегне “валутната война”. 
Управителят на китайската 
централна банка Жу Ксиа-
очуан заяви, че политиче-

ското решение трябва да 
се основава на сериозен 
икономически анализ.

Правителството трябва 
да убеди хардлайнерите, 
че няма да се поддаде на 
натиск от САЩ, твърдят 
наблюдатели. Хубаво е, че 
директорите на държав-
ни предприятия подкрепят 
поскъпването на юана. Това 
е сериозен сигнал и за паза-
ра, и за хората, че промяна-
та би била в тяхна полза.

Прави-
телството 

трябва да убеди 
хардлайнерите, 
че няма да се 
поддаде на на-
тиск от САЩ

 икономическият растеж през 2009 г. се дължеше 
основно на вътрешното потребление, твърди китай-
ският премиер Уън дзябао   СнимКи bloomberg

▶

Китайците 
са найголе-

мият чуждестра-
нен инвеститор 
в американски 
държавни ценни 
книжа



Зад лъскавата фасада на 
фирмата на Иван Конакчи-
ев „Ес Ка Ве Трейд” сто-
ят години усилена работа, 
гъвкавост, съдружие и усет 
към красота. Това е исто-
рия за българска компа-
ния, която днес предлага 
претенциозни интериорни 
и екстериорни решения 
и изделия от технически, 
формован и естествен ка-
мък, интериорно стъкло, 
а също екологични бои и 
лакове. Създавайки фир-
мената си история, трима 
съдружници порастват в 
пряк и преносен смисъл. Да 
се прави бизнес по нашите 
географски ширини не е 
лесна работа, а и фирмата 
от малка - с 10 души пер-
сонал през 1992 г., днес е с 
80 служители. 

Предистория
Стартът е с малък собствен 
капитал,  партньорите ни 
бяха осигурили известен 
стоков кредит, нещата бяха 
пестеливи по отношение 
на офиси, персонал, обеми 
на поръчките, спомня си 
Иван. Но времето върви, а 
бизнесът се развива.

През 1992 г. фирмата има 
магазини за бои и  железа-
рия в София и продавайки 
на дребно, логично прави 
следващата стъпка - при-
целва се в търговията на 
едро и дистрибуцията. С 
цената на много амбиции и 
усилия успяхме да се нало-
жим на пазара, спомня си 
Иван Конакчиев. Изборът 
на тази дейност е случаен. 
През 1992-1993 г. много 
неща бяха случайни. Три-
мата съдружници се позна-
вахме отдавна. Единият от 
бизнес партньорите прави 
друг избор, като заминава 
за Канада, така през 1999 г. 
мястото му се заема от друг 
съдружник и се ражда „Ес 
Ка Ве Трейд.” 

В края на 2002 г. фирмата 
се ориентира в по-специ-
ална ниша - интериорни 
и екстериорни решения от 
камък и стъкло. Общество-
то все повече се разслоява, 

Бизнес по мъжки

Четвъртък 25 март 2010  pari.bg

Фирма „Ес Ка Ве Трейд” е специализирана в  изработка на 
изделия от технически и естествен камък и интериорно стъкло

Акценти
Вкус към 
новаторство

„Ес Ка Ве Трейд” е 
партньор, добре познат 
на много архитекти, 
мебелни къщи и 
дизайнерски бюра.  

Реализирали са 
големи проекти за 
настилки и работни 
плотове за офиси и 
шопинг центрове, сред 
които „East Park Трейд 
център”, „Рейнбоу 
плаза”, „Хермес Парк”, 
сграда на Енергийни 
компании, Мол-Ст. 
Загора, Грандмол-Варна, 
Мол-Русе, за „Онда кафе”, 
„Макдоналдс”, хотели.

Работят с фирми 
като Нидо, Selamore, 
мебели „Класик”, мебели 
„Платан” и мн. др.

Имат единични 
поръчки и за чужбина 
-  Ирландия, САЩ, 
Белгия, Гърция, тук ги 
произвеждат, там ги 
монтират.

Нямаме претенции 
за изключителен 
мениджмънт на 
фирмата. Стремим се 
да работим мащабно 
в рамките на това, 
което нашият бизнес 
позволява. Важно 
според мен е да си 
широко скроен и добре 
да работиш с хората - 
своите и „чуждите”.

 Обичаме да правим 
нещата красиви, 
обобщава мениджърът 
Иван Конакчиев.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Бизнес 
с реални 
параметри
Това е книга за всеки, 
които има нещо за про-
дан. Маркетингът от 
уста на уста е важен не 
толкова за мултинаци-
оналните корпорации 
с огромни бюджети 
за реклама. Идеите и 
практическата инфор-

мация, които ще наме-
риш тук, служат също 
толкова добре на соб-
ственика на фирма за 
химическо чистене, на 
собственика на ресто-
рант или на зъболека-
ря с частна практика, 
колкото и на 500-те 
най-големи компа-
нии в класацията на 
сп. “Форбс”. Повече - 
www.iztok.net
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пазарът все повече се ди-
версифицира и компанията 
съвсем естествено започва 
бизнес партньорство с ди-
зайнери, архитекти, мебел-
ни къщи за индивидуални 
клиентски поръчки. Изля-
зохме изцяло от серийните 
продукти и се насочихме 
към клиентите от среден  
и висок клас. Отворихме 
офиси в Бургас и Варна. В 
Бургас направихме и склад, 
за да обслужваме целия 
Югоизточен регион, пояс-
нява Иван Конакчиев. 

технология
С навлизане в бизнеса с тех-
нически камък, чиято цена 
е от 120-350 лв./ кв. м се 
изисква не само лукс изпъл-
нение, но и платежоспособ-
ни клиенти. Същественото 
в работата на фирмата е 
привличането на капитал. 
През годините работят с 
различни банки, за да се 
стигне до наистина добро 
сътрудничество с ПИБ. 

 Планирахме да купим 
парцел, върху който да пре-
несем собственото произ-
водство, което сега се осъ-
ществява в помещения под 
наем. От ПИБ откликнаха 
на нашите амбиции. Бяхме 
в кризисен период, почти 
пред пропадане на сделката 
за купуване на имота, те 
просто ни спасиха, разказва 
Иван Конакчиев.

Преди и след 
От 2003 насам постигаме 
ръст от 25-30% всяка го-
дина. Върхът бе през 2008 
г., когато прескочихме пси-
хологическата бариера от 
5 млн. лв. приходи. Бяхме 
добре позиционирани на 
пазара, всичките ни бизнес 
партньори работеха много 
добре. Участвахме в солид-
ни сделки за изработката 
на над 2 хил. кв. м скъпи 
настилки, посочва Иван.

Кризата за тях е такава, 
каквато е за всички остана-
ли пазарни играчи. Спадът 
е около 25-30%.  По-трудно 
се пренастроихме, защото 
до края на 2008 г. нямаше 
индикации, че всичко ще се 
случи така внезапно. Целта 
ни бе да направим така, че 
да не „падаме” повече - за 
много от колегите в каме-
нарския бранш нещата сто-
ят направо драматично. 

Антикризисният им план 
минава и през съкращения 

на работни места - най-вече 
администрация и помощен 
персонал. До края на 2008 г. 
действахме с презумпцията 
за развитие и поддържахме 
малко повече хора, отколко-
то имахме нужда, обяснява 
Конакчиев. Нагласите ни 
са, че тази година да бъде 
на нивото на 2009, но не и 
по-надолу.
 
стабилизация
„Ес Ка Ве Трейд” прави 
важна крачка в името на 
запазване стабилността 
на фирмата - инвестират в 
допълнителен дистрибу-
ционен канал - е-магазин. 
Предстои пускането му до 
края на март. Това е още 

една добра опция за тър-
говия, посочва Конакчиев. 
Предвиждат да развият и 
екстранет платформа за ра-
бота с техните партньори на 
тази база. 

Сега не е моментът ин-
вестиционните планове в 
собствена база да се случат, 
поне докато не се види гър-
бът на кризата. През 2008 
г. ситуацията е била една, 
през 2011 г. със сигурност 
ще изглежда по друг начин. 
Тогава искахме да реализи-
раме по-голям проект, сега 
- по-скромен. Но каквото и 
да предприемат съдружни-
ците от „Ес Ка Ве Трейд”, 
вложенията ще варират от 
400 хил. до 1 млн. EUR. За-

нимаваме с много дейности, 
имаме 3 вида производство 
- за изработка на детайли 
от интериорно стъкло, за 
плотове от кориан и за из-
делия от технически камък 
и гранит. Предвидена е и 
складова база.

търговия
Правилата са много важно 
нещо в търговията, а там, 
където ги няма - създават 
ги. Тясната специализация 
на фирмата, фактът, че об-
ръщат толкова внимание на 
капризите на клиентите, ги 
прави много внимателни в 
пазарния подход. Хората не 
трябва да остават с усеща-
нето за ценова безпринцип-

ност. Проблемът при тези 
индивидуални решения е, 
че много трудно е да се 
фиксират цени, което го 
прави трудно както за нас, 
така и за тях. Отваряйки 
интернет магазина, проме-
няйки ценовата политика, 
отиваме към продукти, ко-
ито да може да се продават 
по определен начин.   

Докато не дадеш цена на 
един продукт, не можеш 
да му даваш отстъпки, да 
правиш разпродажби, с 
една дума, не можеш да 
структурираш бизнеса си 
на база бонуси, които тър-
говията изисква, обяснява 
Конакчиев.

светлана Желева

25-30 
▶ процента е спадът 
в оборота по време на 
криза

СНИМКА БОБИ ТОшЕВ
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Госпожо павлова, при 
получаването на положи-
телната оценка за съот-
ветствие на оперативна 
програма “регионално раз-
витие” министър росен 
плевнелиев коментира, 
че вече има пари, но няма 
проекти. Това ли е най-го-
лемият проблем за усвоя-
ването на средствата по 
програмата сега?

- Положителната оценка 
за съответствие дава въз-
можност всички извърше-
ни от МРРБ плащания към 
момента - над 90 млн. лв., 
да бъдат възстановени от 
Европейската комисия и по 
този начин да се осигурят 
свежи средства в иконо-
миката. Програмата държи 
първенството по брой склю-
чени договори, те са за над 
930 млн. лв. За тази година 
имаме амбициозна индика-
тивна програма - с 13 схеми. 
Много е важно общините не 
просто да подадат проектни 
предложения, а те да са 
качествени и добре разрабо-
тени. Общините имат много 
идеи, но за да може един 
проект да се финансира, той 
не трябва да е само скица 
или идея, а да е технически 
добре подготвен (техниче-
ски или работен проект). 
При първите обявени схеми 
е имало възможност да се 
кандидатства само с идейни 
проекти. Това в момента ни 
“изяжда главата”, защото 
са одобрявани индикатив-
ни бюджети, без реални 
чертежи, а само скици и 
картинки. 

общините се оплакват 
от сложните процедури 
за кандидатстване и за 
сертифициране на разхо-
дите.

- Общините са свикнали 
да работят на принципа, ка-

▶

▶

До края на годината ще 
разплатим 300-400 млн. лв.

поръчки и за съкращаването 
им. Предаването на пълен 
комплект от документи, не-
зависимо дали става въпрос 
за ниво на кандидатстване 
или верификация, също е 
проблем за тях. Доброто 
окомплектоване също е ва-
жно за по-бързите проце-
дури, защото няма да се 
налага постоянно да им ги 
връщаме за корекции. 

Как ще коментирате 
нуждата от консулта-
ции с министерството по 
провежданите общест-
вени поръчки, което също 
забавя процеса на изпъл-
нение на проекта?

- Това е нормален про-
цес, над всяка обществена 
поръчка държавният орган 
трябва да има контрол. От 
друга страна обаче, този кон-
трол не трябва да е безкра-
ен. Качеството на тръжната 
документация за одобрение 
също трябва да се подобри. 
Например още на ниво гра-
фик за обществени поръчки 
се правят опити за изкустве-
но разделяне на поръчките и 
се правят три малки вместо 
една голяма, което не е ко-
ректно и може да доведе до 
финансови корекции. 

 
За 2010 г. сте си поста-

вили амбициозен план - да 
обявите 13 схеми за 402 
млн. EUR. Кои ще бъдат 

▶

▶

то се оплачат, да им се реши 
проблемът. По инициатива 
на министър-председате-
ля започнахме да правим 
месечни срещи на всички 
управляващи органи със 
сдружението на общините, 
по време на които те да 
поставят своите пробле-
ми и въпроси, за да полу-
чат ясен и единен отговор. 
Тези срещи бяха и повод 
да опростим механизма за 
изискваното 5-процентно 
съфинансиране, което беше 
въведено от тази година. 
Така те вече ще имат въз-
можност да участват със 
съответната сума по всяко 
време от изпълнението на 
проекта, а не само в нача-
лото. 

Какво не трябва да пра-
вят общините?

- Най-честите им грешки 
са свързани с опитите за за-
обикаляне на процедурите 
по Закона за обществените 

▶

тесните места пред из-
пълнението му?

- Надявам се да успеем 
да разплатим общо до края 
на годината около 300-400 
млн. лв. Това отново е мно-
го амбициозно, тъй като е 
почти половината от склю-
чените договори. Предиз-
викателствата пред нас и 
пред общините са две. Те са 
свързани с две от обявените 
процедури, които са риско-
ви, понеже са зависими от 
други институции. Първата 
е тази за реновирането на 
болниците, при която бене-
фициент е Министерството 
на здравеопазването. Даде-
на е отсрочка от 6 месеца, за 
да се актуализира списъкът 
с болниците, които може 
да бъдат включени, а това 
може да забави обявяването 
на схемата  за юни. Ако има 
още отсрочки, може да се 
стигне и до отлагане в обя-
вяването на схемата. 

Вторият риск е още по-
чувствителният и сложен 
процес по деинституцио-
нализация на деца с увреж-
дания. Това е тежък процес, 
като целта е в рамките на 
следващите 15 години да 
бъдат закрити домовете за 
изоставени деца или такива 
с увреждания, като на тяхно 
място се открият дневни 
или седмични центрове за 
социални грижи. Надявам 
се отварянето на програ-

мата да стане най-късно до 
декември. 

има ли риск да загубим 
около 40 млн. EUR по опе-
рацията “Жилищна поли-
тика”? Защо тя изчезна 
от индикативната про-
грама?

- Не сме загубили тези 
средства и не сме в ситуа-
ция, в която можем да ги 
загубим, но сме отложили 
схемата, като я прехвърлих-
ме в индикативната програ-
ма за следващата година. 
Средствата по тази схема 
може да се използват за 
енергийна ефективност на 
социални, общински или 
многофамилни сгради, да 
се финансират общи час-
ти или дори за подмяната 
на хоризонтални щранго-
ве. Отложихме я и заради 
Закона за етажната соб-
ственост, според който в 
момента има изискване за 
100% сдружаване на всички 
собственици. Бихме искали 
да предложим поправка в 
закона, така че да може да 
се кандидатства дори и при 
по-малко от 100% сдружа-
ване, важно е по-голямата 
част да са съгласни.

по кои схеми на опрр е 
направено прехвърляне на 
средства и защо?

- Правилата позволяват 
в рамките на една прио-

▶

▶

ритетна ос да се направи 
прехвърляне на средства, 
без да има санкция от стра-
на на ЕК. На последното 
заседание на Комитета за 
наблюдение предложихме 
да има прехвърляне от при-
оритетна ос в приоритетна 
ос. Тогава вече има промяна 
в програмата и е необхо-
димо не само одобрението 
на комитета, но и това на 
ЕК. Релокация направихме 
от схемата за туризма, ко-
ято беше с изключително 
голям бюджет, особено за 
регионален туристически 
продукт. В това няма нищо 
лошо, но бюджетът беше 
огромен, а както е видно, 
все още на територията на 
страната базисната инфра-
структура не е добра, така 
че най-разумното предло-
жение беше първо да се 
погрижим за нея, за учили-
щата и детските градини. 
Затова и малко от парите за 
туризъм бяха насочени към 
мярката, по която има мно-
го голям списък с чакащи 
проекти, за да подпомогнем 
подобряването на образо-
вателната инфраструктура. 
Надявам се да довършим 
предложението за промени 
в оперативната програма 
до края на март и да чакаме 
одобрението на Европей-
ската комисия, което може 
да дойде и след 6 месеца. 

Дарина Черкезова

Чакаме одобрението на ЕК за прехвърляне на пари в рамките 
на програмата “Регионално развитие”
Визитка
Коя е Лиляна 
Павлова 

 Лиляна Павлова е док
тор по икономика. Има 
магистърска степен по 
публична администрация 
и европейска интеграция 
от Варненския свободен 
университет “Чернори
зец Храбър” и бакалавър
ска по международни ико
номически отношения 
от УНСС. Има и следдип
ломна квалификация по 
право в ИСК при УНСС.

Била е началникотдел 
в дирекция “Национален 
фонд” в Министерството 
на финансите. В МРРБ тя 
отговаря за Оперативна 
програма “Регионално раз
витие”, ФАР и ИСПА.

▶

▶

Общини-
те много 

се оплакват. Те 
са свикнали да 
работят на прин-
ципа, като се 
оплачат, да им се 
реши проблемът

Интервю Лиляна Павлова, зам.-министър на регионалното развитие и благоустройството

СНИМКА еМИЛИя КОСтАдИНОВА



Ядро
Ключови процеси 
и умения за фирмата

Периферия
Несъществени 
процеси и умения

Анализ – анализира 
се структурата на разходите 
и проблемите във фирмата

Стъпки за оптимизация

Структуриране – 
определя се групата проблеми, 
която създава най-големи 
трудности за дейността 
на фирмата, и концентриране 
върху тях. Това може да бъдат 
структурни проблеми,  
свързани с персонала, 
с финансови рискове 
и дългове и т.н. 

Фокус – Търсят се варианти 
за преодоляване на проблема. 
Определят се  приоритетите 
на фирмата, търсят се подобрения 
на планирането на работата 
и др.

�.
�.

�.

*Експертите съветват, 
когато фирмите оптимизират 
разходите си, да режат от 
периферията към ядрото
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Спасители на закъсали фирми

Консултантските ус-
луги за оптимизиране 
на разходите  
и предоговаряне на 
заеми стават все по-
актуални

Кризата засили търсенето 
на консултантски услуги, 
свързани с оптимизиране 
на разходите, предоговаря-
не и привличане на банково 
финансиране. Това показа 
допитване на в. „Пари” до 
няколко водещи консул-
тантски компании. Фир-
мите не са се отказали от 
професионалните консулта-
ции, просто се пренасочват 
към по-специфичен вид, 
смятат някои от експерти-
те. Други обаче не са чак 
толкова „щастливи” и чис-
тосърдечно си признават, че 
като цяло клиентската им 
база драстично се е свила 
- фирмите са толкова зле, че 
понякога последното нещо, 

за което плащат, са консул-
тантските услуги, споделят 
те. Но са категорични, че 
професионалният съвет мо-
же да спести много разходи 
и дори фалити. 

преди и сега
Преди имаше повече за-
питвания за консултации, 
свързани с възможност-
ите за придобиване на 
компании, „пробив” на 
съседни територии и др., 
разказа за в. „Пари” Ал-
бена Маркова, съдружник 
в PricewaterhouseCoopers 
(PwC). Според нея сега, по 
време на криза, мениджъ-
рите търсят експертен съвет 
как бизнесът им да стане 
по-ефективен, т.е. да има 
по-малки разходи, но при 
същия ефект, как да си запа-
зят пазарния дял, откъде да 
вземат финансиране, как да 
се справят с намаляващата 
клиентска база и др.

В момента фирмите имат 

най-голяма нужда от кон-
султации, свързани с фи-
нансовото им преструкту-
риране и намирането на 
възможности за привличане 
на допълнително капитал, 
коментира за в. „Пари” Зоя 
Василева, управляващ съ-
дружник в консултантска 
компания Mattig Levercom 
Management Partners. Спо-
ред нея в България все 
още ролята на финансов 
мениджър на фирмата се 
изпълнява от главния сче-
товодител. 

Съвети for free
Българският бизнес като 
цяло е пестелив и разходите 
му не са много раздути, ко-
ментира Маркова. Тя съвет-
ва фирмите, които търсят 
оптимизация на разходи-
те си, първо да преценят 
кои са ключовите процеси 
и умения, които добавят 
стойност за крайния клиент 
и носят конкурентно пре-

димство. Това ядро трябва 
да се запази максимално 
цяло и инвестициите в не-
го да продължат, докато 
спестяванията да стават 
за сметка на периферните 
процеси, съветва Маркова. 
Според нея не трябва да 
се правят компромиси при 
разходите за обучение на 
служителите, когато това 
обучение е обвързано с ре-
ализацията на стратегията 
на бизнеса. 

Самоцелното съкраща-
ване на служители също е 
краткосрочно решение на 
проблема и впоследствие 
може да се окаже фатал-
но, казва Маркова. Дру-
га препоръка, която дава 
експертът от PwC, е да се 
потърси оптимизация на 
оборотния капитал, като се 
заложи не толкова на съкра-
щаването на разходите, а на 
по-доброто им планиране и 
приоритизиране. 

Ако една компания ра-

боти не само в България, 
но и зад граница, може да 
оптимизира разходите си за 
сметка на различни данъци 
и разноски, коментира за 
в. „Пари” Дениз Саидов, 
адвокат във Wolf Theiss. В 
България счетоводителите 
много добре знаят как да се 
избегне плащането на едни 
или други данъци и такси, 
казва той. За да се направи 
това и в друга държава, е 
нужно да се познава зако-
нодателството й, както и 
да се провери дали имаме 
подписани споразумения 
за избягване на двойното 
данъчно облагане.

Сиренето е с пари
Няма универсални съвети, 
категорични са консултан-
тите. По-конкретните им, 
индивидуални консултации 
естествено струват пари. 
Колко? И това зависи от ви-
да на консултацията. Цените 
варират от 1-2 хил. до 10-15 

хил. лв. или повече. Мини-
малната цена например се 
заплаща за началния анализ 
на дейността, разходите на 
фирмата и финансовото й 
управление. Най-големи-
те разходи за консултанти 
са свързани с писането на 
бизнес план и търсенето на 
партньорство за дялово или 
стратегическо финансира-
не.

За фирмите има и една 
добра новина - от Минис-
терството на икономика-
та, енергетиката и туризма 
планират да пуснат схема 
по Оперативна програма 
„Конкурентоспособност”, 
чрез която ще се отпускат 
средства на компании в 
затруднено финансово по-
ложение заради кризата. 
Парите, които те ще може 
да получат, трябва да се 
използват за заплащане на 
консултантски услуги на 
външни компании. 

Дарина Черкезова

Преди години ползвахме 
консултантски услуги за 
оптимизиране на разхо-
дите при по-мащабни 
реорганизации. Сега 
разчитахме предимно на 
собствените си сили и 
експертиза. Като цяло не 
сме правили радикални 
промени и драстични 
съкращения, тъй като не 
се налагаше. Намаляване-
то на разходите е било за 

Разчитахме на собствени експерти
Анкета Оптимизирахте ли си разходите и как?

Пазарът ни помогна
Направихме анализ на 
разходите си. При нас 
беше добре, че имаше 
драстичен спад на цените 
на цимента, което ни 
позволи да направим 
икономии на разходите за 
производство. 

Не сме правили някак-
ви драстични съкраще-
ния на персонала  или по 
други структурни пера.

Кирил Дяков, 
 управител на „Брамак” 

сметка на незначителни 
неща, преразгледахме ня-
кои от проектите си и т.н. 

Съветът ми е при търсе-
не на оптимизация да се 
да правят предварителни 
анализи и ако съкращава-
нето на разходите не води 
до положителен ефект, да 
не се предприема.

Димитър Луканов, 
изп. директор на „Арома” 

Не сме 
правили 

някакви драс-
тични съкра-
щения
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Услугите са единственият сегмент от пазара, който отчете ръст, но 
дори и той е под въпрос за 2010 г. 

Samsung 
с нов Android 
телефон
Нов телефон, работещ с 
операционната система на 
Google Android, предста-
ви корейският производи-
тел на мобилни телефони 
Samsung. Galaxy S работи с 
версия 2.1 на софтуера, обо-
рудван е с 4-инчов сензорен 
дисплей, който работи със 

същия енджин, с който и 
телевизорите на компания-
та. Целта е да бъде постиг-
ната по-ясна и по-чиста кар-
тина. Хардуерът е допълван 
от 1-гигахерцов процесор и 
16 гигабайта памет и слот 
за карти с капацитет до 32 
гигабайта. Телефонът идва 
в момента, в който анали-
заторите от Parks Associates 
обявиха, че 2014 г. в света 
ще има 1 млрд. смартфона.

Дебют

Катализатори
Намаляването на 
разходите движи 
пазара

 Вътрешната необходи-
мост от намаляване на 
разходите и повишаване 
на оперативната ефек-
тивност и външният 
натиск за по-висока конку-
рентност и нуждата от 

▶

по-голяма готовност за 
бърза реакция са основен 
катализатор за пазара, 
коментират от “Теле-
Линк”.

Друг основен фактор 
са все по-нарастващата 
технологична сложност и 
разнообразие, което води 
до нарастващи разходи за 
покупка, поддръжка и обу-
чение на персонал. Аут-
сорсингът предлага най-
елегантното решение на 

▶

този проблем, като осво-
бождава организациите 
от несвойствените про-
блеми и ги дава за решава-
не на професионалисти в 
конкретната област. 

Все по-нарастващите 
изисквания за сигурност, 
надеждност и високо 
качество ще определят 
нуждата от предлагане на 
адекватни услуги от висо-
коквалифицирани специа-
листи.

▶

ИТ услугите бяха един-
ственият сегмент от тех-
нологичния пазар, който 
успя да отчете ръст през 
кризисната 2009 г. Според 
компаниите, занимаващи 
се с тази дейност, насто-
ящата година крие много 
неизвестни, които може да 
спънат един иначе прогре-
сиращ по цял свят пазар 
- изнасянето на услуги. 

сравнение
Необходимостта от изна-
сяне на ИТ услуги е ясна, 
смятат представители от 
бранша. Функцията на аут-
сорсването на технологич-
ните дейности на компа-
ния, чийто основен бизнес 
не е свързан с тях, може да 
бъде сравнен с една проста 
ситуация - ако имаш пари, 
които трябва да съхраня-
ваш, няма да си построиш 
банка за целта, казва Ва-
сил Величков, управител 
и съосновател на “Грамма 
системс”. По думите му 
тенденцията за изнасяне на 
услуги е все по-ясна дори 
и при по-малките компа-
нии, които в кризата се 
опитват да се концентрират 
предимно върху основна-
та си дейност и да сведат 
до минимум разходите за 
поддържащите сегменти 
от бизнеса си, каквито са 
информационните техно-
логии. 

На подобно мнение е 
и Александър Аврамов, 
изпълнителен директор 
на “Стоун Компютърс”. 
В България аутсорсингът 
навлиза доста по-късно и 
доскоро не беше развит 
сред българските компа-
нии, казва той. Според не-
го обаче кризата накара 
голяма част от българския 
бизнес да се фокусира вър-
ху основната си дейност и 
да акцентира върху нама-
ляване на разходите, кое-
то да доведе до по-ниска 
себестойност на крайния 
продукт. 

нож с две остриета
Ръстът на пазара на ИТ ус-
луги в България обаче е по-
ставен под въпрос. Убедени 
сме, че ще има положите-
лен тренд при развитието 
на този сегмент от техно-
логичния пазар, коменти-
рат от “ТелеЛинк”. Според 
Величков обаче голяма част 
от този растеж е само на 
хартия заради огромната 
междуфирмена задлъжня-
лост. Част от нея се дължи 
и на държавата, която съ-
що задържа плащания към 
бизнеса, добавя той. При 
всички случаи обаче пра-
вителството ще бъде сред 
водещите катализатори на 
пазара, тъй като това е воде-
ща тенденция по цял свят. 
Все повече държавни адми-
нистрации обръщат поглед 
навън при предоставянето 
на различни услуги, които 
иначе биха излезли твърде 
скъпо и биха изисквали 
допълнителна инвестиция 
и в персонал, с който ИТ 
компаниите така или иначе 
разполагат. Въпросът е да-
ли ролята, която ще изиграе 
българското правителство, 
ще бъде позитивна или не-
гативна. 

Според Величков голя-
ма част от министерствата 
няма как да функционират 
без ИТ системи. Успешен 
пример за това е Агенци-
ята по вписванията, чийто 
регистър компанията му 
управлява. Същевремен-
но обаче кабинетът се фо-
кусира върху плащанията 
първо към строителните 
компании, което остави тех-
нологичните компании на 
сухо откъм свежи средства. 
Така стигаме до ситуация, 
в която имаме да събираме 
задължения, равняващи се 
на половината ни годишен 
оборот, казва Величков. 

Количество
В количествено измерение 
обаче големите играчи на 
пазара са убедени, че ще 

има ръст на услугите и през 
тази година. При това във 
всички сегменти на паза-
ра. Освен традиционните 
сектори - големи компании 
с международно участие 
и държавни администра-
ции - все повече големи 
местни компании и мал-
ки и средни предприятия 
сериозно разглеждат въз-
можностите за преминава-
не към аутсорсинга. Наред 
с броя компании расте и 
броят дейности, които са 
подходящи за аутсорсинга, 
коментират от “ТелеЛинк”. 
Според Величков голяма 
част от малките и средните 
предприятия също са изне-
сли ИТ дейностите си извън 
собствените си рамки. По 
този начин се пестят време 
и средства, част от които 
биха били инвестирани в 
ненужен персонал. 

Кризата е акселератор 
на ИТ аутсорсинга, казва 
Аврамов. Поведението на 
компаниите се променя и 
основната посока е към 
изнасяне на ИТ услугите, 
което същевременно им да-
ва възможност да намалят 
инвестициите и да разсро-
чат разходите. Този модел 
е за предпочитане поради 
факта, че натрупаният оп-

ит от големите системни 
интегратори и аутсорсинг 
компании със сигурност 
може да гарантира значи-
телно по-добро качество 
и ниво на обслужване, 
отколкото фирмите имат 
възможност да изградят 
сами. Същото се отнася и 
до държавата, твърди из-
пълнителният директор на 
“Стоун Компютърс”. 

Пазарът на 
ИТ услуги 

ще продължи 
да расте и през 
2010 г., но пред-
вид кризата той 
все повече ще се 
концентрира във 
високотехноло-
гичните и големи 
фирми
Александър Аврамов, 
изпълнителен  директор на “Стоун 
Компютърс” АД

Хардуер
Компаниите наемат сървър, който използват "на парче". 
Тоест, купуват определено място, което в последствие 
може да бъде увеличено или намалено дори и за 
определен период от време, което пести разходи за 
закупуване на собствена техника и поддръжката й

Управление на услуги
Час от дейността на компанията се изнася 
изцяло, а в последствие се плаща за 
извършена работа � например на отпечатана 
страница. 

Поддръжка
Поддръжка на различни части или на 
цялата инфраструктура.

Развойна дейност

Разработване на различни приложения

Предимства
� Съкращаване на разходите
� Оптимизация на персонала
� Увеличаване на производителността
� Фокусиране върху основната дейност 
на компанията
� Разполагане с ресурси и квалифициран 
ИТ персонал, без те да са в рамките на 
компанията

Аутсорсингът



Бизнес Технологии    23    
Четвъртък 25 март 2010  pari.bg

Държавата - ангел      спасител 
или разрушител за     аутсорсинга

Браузъри
Internet Explorer 
9 разчита на 
бързина
Бързината е основното 
предимство на новия бра-
узър на Microsoft Internet 
Explorer 9. Това става ясно 
от предварителните тесто-
ве на софтуера, чиято бета 
версия бе представена 
преди седмица. Софтуерът 
поддържа и прохождащия 

уебстандарт HTML5, който 
е сочен за основен конку-
рент на Flash. Версията, 
озаглавена IE9 Platform 
Preview, все още не е дос-
тъпна за обикновени потре-
бители. Тя бе представена 
на изложението MIX10 
преди седмица в САЩ. 
В нея липсват адрес бар, 
бутони за навигация или 
каквито и да било други 
функции.

Mozilla спира 
да работи за 
Windows Mobile
Създатели на втория най-
популярен браузър в света 
Firefox - Mozilla обявиха, 
че спират разработката на 
версията на софтуера си 
за Windows Mobile. Като 
причина се сочи ограни-
чаването, което Microsoft 
планира да въведе в своя 

Microsoft Windows Phone 
7 - разработчиците няма 
да могат да създават при-
ложения, реализирани в 
собствен код. От софтуер-
ния гигант обявиха пла-
новете си, според които в 
новата мобилна операци-
онна система ще се залага 
предимно на технология-
та Silverlight. Тоест трябва 
да се работи само в тази 
среда. 

Продажбите на хар-
дуер отчитат шесто 
поредно тримесечие 
на спад  

Пазарът на хардуер в Бъл-
гария удари дъното през 
четвъртото тримесечие на 
2009 г., твърдят анализато-
рите от CBN България. До-
ри и коледните празници, 
които традиционно са най-
силният период за бранша 
през годината, не успяха 
да спасят продажбите, по-
казват данните и на IDC. 
От компанията отчетоха 
21.5% спад в броя прода-
дени компютри за цялата 
минала година. Най-потър-
певшият сегмент от паза-
ра са стационарните PC, а 
дори и лаптопите, които се 
радваха на значителен ръст 
през последните години, 
не са успели да се спасят 
от ефектите на рецесията, 
показват още данните. През 
2008 г. продажбите бяха с 
50% повече спрямо пред-
ходната година. Последно-
то тримесечие на миналата 
година беше шесто поред, 
в което се отчете спад в 
продажбите, показва още 
статистиката. 

Розово бъдеще
Въпреки негативните ре-
зултати за последното три-
месечие на 2009 г. от CBN 
очакват още през второто 
тримесечие на 2010 г. про-
дажбите да се стабилизират 
и да достигнат нивата от 
миналата година. Според 
бизнеса обаче подобно по-
ложително развитие може 

да се очаква по-късно през 
годината. Потребителите 
ще се върнат по магазини-
те, за да възстановят час-
тично търсенето, едва след 
лятото, казва Ивелин Стоев 
от IDC. 

Дистрибуторите не са 
толкова оптимистични от-
носно развитието на пазара 
като цяло, а очакванията 
са, че той няма скоро да се 
върне на нивата от 2008 г. 
Според Стоев основни при-
чини за спада на продаж-
бите през миналата година 
са намалялата покупателна 
способност и затрудненото 
кредитиране. Очакванията 
му са, че дори и да отчете 
ръст през 2010 г., пазарът 
ще порасне най-много с 
едноцифрен процент. 

Потърпевши
Дори очакваното засиле-
но търсене на преносими 
компютри не се осъществи 
и няма как по този начин да 
се помогне на продажбите, 
коментират от CBN. Поре-
ден неочакван срив има в 
доставките и на мобилни 
телефони. Според данните 
им цели сегменти от техно-
логичния бизнес се борят 
за оцеляване - поредният 
пример са продажбите на 
печатащите устройства.

Продажбите на 
хардуер се сринаха 
в края на 2009 г. 

5
▶ млрд. USD ще бъде обо-
ротът само от “зеле-
ни” ИТ услуги до 2013 г., 
прогнозират анализа-
тори 

85
▶ процента от участни-
ците в глобално проуч-
ване на Gartner планират 
увеличение или най-мал-
кото запазване на разхо-
дите за външни ИТ услуги

 Българският бизнес е все по-ориентиран към изнасянето на иТ услуги заради по-ниските разходи и 
по-доброто качество на услугата
▶

 Дори и очакваният ръст в продажбите на лаптопи 
не се осъществи, коментират анализаторите
▶

21.5
▶ процента е спадът в 
продажбите на компю-
три през 2009 г., показва 
статистиката

Хардуер
Компаниите наемат сървър, който използват "на парче". 
Тоест, купуват определено място, което в последствие 
може да бъде увеличено или намалено дори и за 
определен период от време, което пести разходи за 
закупуване на собствена техника и поддръжката й

Управление на услуги
Час от дейността на компанията се изнася 
изцяло, а в последствие се плаща за 
извършена работа � например на отпечатана 
страница. 

Поддръжка
Поддръжка на различни части или на 
цялата инфраструктура.

Развойна дейност

Разработване на различни приложения

Предимства
� Съкращаване на разходите
� Оптимизация на персонала
� Увеличаване на производителността
� Фокусиране върху основната дейност 
на компанията
� Разполагане с ресурси и квалифициран 
ИТ персонал, без те да са в рамките на 
компанията

Аутсорсингът
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Картини от едно изложение
От врати и брави до сглобяем къмпинг - всичко, от което   
се нуждае строителят, може да бъде намерено на Стройко.   
Има преференции и отстъпки. Има разглеждачи и купувачи. 
Всичко, което трябва

Снимки Емилия коСтадинова
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